
پیامک: 30004800سال هشتم |  شماره      2752| دو شنبه 11  اردیبهشت ماه 1402 |  10 شوال 1444 | اول  می  2023 |  8 صفحه 5000www.kasbokarnews.ir تومان

صفحه 2

صفحه 2

صفحه 3

شورای رقابت:

خودروسازان ملزم 
به پرداخت سود 
مشارکت نیستند

مالکان خانه های خالی 
نقره داغ می شوند

خسارت حداقل 4 میلیارد 
دلاری کشور از قاچاق سوخت

kasbokarnews paper 
kasbokarnews 

سرمقاله

ظرفیت بالای 
دانش بنیان ها در ارزآوری 

بــرای توســعه صــادرات 
محصولات دانــش بنیان 
اقداماتی باید در دســتور 
کار قرار بگیرد. مشــکلات 
شــرکتهای دانش بنیان از لحاظ توســعه روابط 
بین الملل باید مرتفع شود. راهکارهایی باید برای 
دسترسی به بازارهای بین المللی تعریف و اقدامات 
در این راستا به صورت جدی پیگیری شود. برای 
رفع مشــکلات در بخش ارتباطات مالی به دلیل 
وجود تحریم ها، می بایســت فناوری های جدید 

جایگزین ابزاری...

  محمدجعفــر نعنــاکار، 
کارشناس فناوری
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وزیر ارتباطات: 

۳ میلیون خانوار 
تحت پوشش فیبر نوری 

قرار گرفتند

نرخ تعدیل نیروی کار 5 درصد کم شد

کاهش  اشتغال  ناقص 
صفحه2

صفحه4

راه اندازی ۸3۰۰ شرکت دانش بنیان در کشور 
محصولات   دانش بنیان  ها   برای   محرومیت  زدایی   به   نمایش   گذاشته   می شود 

وزیر ارتباطــات گفت: تا امروز این پــروژه در ۴۵۵ 
شهر آغاز شده و بیش از ۱۲۰۰ کیلومتر فیبرکشی 
انجام شده است و قریب به سه میلیون خانوار تحت 
پوشــش فیبرنوری قرارگرفته اند. عیسی زارع پور 
در یکی از پیامرسان های بومی نوشت: »سه شنبه 
هفته قبل اولین جلسه ماهانه کنترل پروژه بررسی 
میزان پیشرفت پروژه ملی فیبرنوری کسب و کارها 
و منازل در ســال جدید را برگــزار کردیم. هدف از 
برگزاری این جلســه که در آن مدیران اپراتورهای 
ثابت و سیار مشارکت کننده در پروژه و همچنین 
همکاران وزارتخانه ای مرتبــط با این پروژه حضور 
دارند، بررسی ماهانه میزان پیشرفت پروژه، دریافت 
مشکلات پیشنهادات و انتقادات مجریان طرح و نیز 
رفع نیازمندی ها و مشکلات احتمالی آنها در ارتباط 
با بخش های مختلف وزارتخانه و دولت در راستای 
تکمیل این ابر پروژه است. انشالله با اتمام این پروژه 
که به به نوعی مهم ترین پروژه زیرساخت ارتباطی 
کشور محسوب می شود، عقب ماندگی های کشور 
در حوزه ارتباطات ثابت رفع شده و کیفیت ارتباطات 
به نحوه چشمگیری افزایش پیدا خواهد کرد. دولت 
سیزدهم با تمام توان بخش های مختلف خود پای کار 
اجرای این ابر پروژه آمده است و در این مسیر از هیچ 
تلاشی فروگذار نخواهد بود. اگرچه از زمان شروع این 
پروژه در دولت سیزدهم، زمان زیادی صرف انجام 
امور مقدماتی مانند طراحی کلان، تامین منابع مالی، 
تصویب قوانین و مقررات لازم، هماهنگی اپراتورها 
و همچنین هماهنگی با ســایر ذینفعان همچون 
استانداری ها و شهرداری شــد، اما به لطف خدای 
بزرگ و تلاش زیســت بوم ارتباطی کشور تا امروز 
این پروژه در ۴۵۵ شــهر آغاز شده و بیش از ۱۲۰۰ 

کیلومتر فیبرکشی انجام...

اجتماعی

جانشــین رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی فراجا 
درباره طرح افزایش جریمه هــای رانندگی گفت: از 
۱۳۰ بند تخلف رانندگی موجود آن چه از سوی پلیس 
برای افزایش مبلغ پیشنهاد شده مربوط هشت تخلف 
بسیار خطرآفرین است. چندی پیش بود که موضوع 
افزایش نرخ جرائم رانندگی از سوی پلیس مطرح شد. 
پیشنهادی که نخستین بار سردار سیدکمال هادیانفر، 
رئیس پلیس راهور فراجا در روزهای پایانی سال ۱۴۰۱ 
آن را با رسانه ها در میان گذاشت و اعلام کرد که این 
آمادگی از سوی پلیس راهور وجود دارد که در صورت 
تصویب دولت، اعمال قانون خودروهای متخلف در ایام 
نوروز با نرخ های جدید انجام شود. پیشنهادی که البته 
به تصویب دولت نرسید تا اینکه هفته گذشته این بار 
سردار سید تیمور حسینی، جانشین رئیس پلیس 

راهور فراجا دوباره آن را مطرح کرد.
حسینی با بیان اینکه »در حال حاضر چندسالی است 
که در مبلغ جرائم رانندگی بازنگری نشــده و همان 
نرخ های قدیمی در حال اجراست«، گفته بود: »ما در 
پلیس راهنمایی و رانندگی معتقدیم که باید در کنار 
اقداماتی مانند فرهنگ سازی و ... قدرت بازدارندگی 
جرائم رانندگی را نیز افزایش دهیم و در واقع اینطور 
نباشد که فردی پیش خودش تصور کند که هزینه 
ارتکاب تخلف برایش کم است و اگر تخلفی را انجام 
دهد برایش به صرفه تر است. در همین راستا هم از 
طریق وزارت دادگستری پیشنهادی را به دولت مطرح 
کردیم و خواستیم که مبلغ جریمه تخلفات حادثه ساز 
رانندگی چندین برابر شود. تخلفاتی نظیر سرعت و 
سبقت غیرمجاز، عبور از چراغ قرمز، تجاوز به چپ، 
حرکت مارپیچ و نمایشی، رانندگی در حالت مستی 

و ... جزو تخلفات حادثه ســازی است که ما پیشنهاد 
افزایش جریمه آنها را مطرح کرده ایم و امیدواریم که به 
زودی در هیات دولت مطرح و تصویب شود.« جانشین 
رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی فراجا درباره اینکه 
مبلغ جرائم چند برابر افزایش خواهد داشت نیز گفته 
بود: »مبالغ جرائم تخلفات حادثه سازی باید افزایش 
پیدا کند، پیشنهاد ما این است که چند برابر شود و 
بالای ۲۰۰ تا ۳۰۰ درصد افزایش پیدا کند. همانطور 
که گفتم جریمه تخلفات حادثه ساز باید به گونه ای 
باشد که بازدارندگی ایجاد کند چرا که اساس و فلسفه 
جریمه رانندگی ایجاد بازدارندگی و حفظ جان راننده، 
سرنشینان خودرو و دیگر کاربران ترافیک است.« حالا 
سردار تیمور حسینی، جزئیاتی بیشتر از این پیشنهاد 
را مطرح کرده اســت. او با بیان اینکه جریمه در دنیا 
مختص جلوگیری از وقوع تخلف است، گفت: معتقدیم 
جریمه به تنهایی حلال مشکلات نیست و از طرفی 
بی اثر هم نیســت. از نظر ما باید با برنامه ریزی دقیق 
و سیاست گذاری مناســب به گونه ای عمل شود تا 
اقدامات ایجابی کاربران را در معرض رفتار درست قرار 
دهد. وی اضافه کرد: در سایر کشورها نیز کارشناسان 
ترافیک بر این باورند که برای داشتن ترافیک مطلوب 
باید اصولی را به خوبی اجرا و پیاده ســازی کنیم که 
مهم ترین اصل مهندسی ترافیک است که شامل همه 
اقدامات زیر ساختی اســت که در بستر آن کاربران 
بتوانند نقش و وظیفه خود را دریابند. اصل دوم آموزش 
است و وقتی مهندسی ترافیک را جاری می کنیم بدون 
آموزش مردم نقش خود را نخواهند شناخت، پس باید 
به آموزش نیز توجه کنیم از تمام ظرفیت ها در این 

خصوص بهره بگیریم.

وزیر فرهنگ گفت: وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
هیچ محدودیتی برای حمایت و تقویت کنگره ها و 
یادواره های شــهدا ندارد. محمدمهدی اسماعیلی 
وزیر فرهنگ در دیدار با اعضای شورای سیاستگذاری 
دومین کنگره ملی هشت هزار شهید همدان که در 
محل وزارتخانه برگزار شد با بیان اینکه وزارت فرهنگ 
هیچ محدودیتی برای حمایــت و تقویت کنگره ها 
و یادواره های شــهدا ندارد، تصریح کرد: از آنجا که 
نخستین دوره کنگره ملی هشت هزار شهید استان 
همدان به بهترین نحو ممکن برگزار شد، می بایست 
تمام اقدامات لازم بــرای برپایی هر چه بهتر دومین 
دوره این جشــنواره فراهم شــود که البته تاکنون 
اقدامات و برنامه های موثری در این خصوص از سوی 

مسئولان استانی صورت گرفته است.
اســماعیلی با اشــاره به اینکه دومین دوره کنگره 
ملی هشت هزار شهید اســتان همدان می بایست 
به برگ زرینی در معرفی دســتاورد ها و افتخارات 
ملت بزرگ ایران در حوزه دفــاع مقدس و مقاومت 
بدل شود، گفت: در این راســتا در کنار بهره مندی 
از ظرفیــت اهالی فرهنگ و هنر سراســر کشــور 

بایــد از توانایی های عظیــم هنرمنــدان بومی و 
 محلی نقاط مختلف اســتان همدان نیر بیشترین 

بهره را برد.
عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی در ادامه گفت: زبان 
هنر بهترین ابزار برای انتقال دستاورد ها و افتخارات 
شهدای عظیم الشان انقلاب اسلامی به نسل جوان به 
شمار می رود و در همین راستا پرداختن به زندگینامه 
شهدا از اهمیت خاصی برخوردار است به عنوان نمونه 
شهید همدانی که از مجاهدت ۶۰ ساله ای برخوردار 
است که هر مقطع از زندگی ایشان سرشار از ایده های 
ناب برای تولید آثار هنری است که می بایست مورد 

اهتمام اصحاب فرهنگ و هنر قرار گیرد.
همچنین علیرضا قاسمی فرزاد استاندار همدان در این 
جلسه، با اشاره به اینکه برپایی کنگره ملی شهدای این 
استان برکات بسیاری برای اهالی فرهنگ و هنر دارد، 
خاطرنشان کرد: تاکنون ۲۳ کمیته تخصصی برای 
برپایی هرچه باشــکوه تر دومین کنگره ملی هشت 
هزار شهید استان همدان تشــکیل شده است که 
تمامی اقدامات ذیل محور این کمیته بصورت منظم 

انجام خواهد شد.

قائم مقام و ســخنگوی ســی وچهارمین نمایشگاه 
بین المللی کتاب تهران گفت: تاکنون ۳ هزار ناشــر 
داخلی و خارجی در کنار ۲۰۰ کتاب فروشــی جهت 
حضور در نمایشــگاه امســال ثبت نام کرده اند. علی 
رمضانی با اشاره به اقدامات انجام شده جهت برگزاری 
سی وچهارمین نمایشــگاه بین المللی کتاب تهران، 
گفت: اقداماتی تاکنون توسط کمیته های مختلف و 
مجموعۀ ناشران کشــور و همین طور کتاب فروشان 
انجام شده و این اقدامات نوید یک »نمایشگاه بسیار 

خوب« را می دهد.
وی ادامه داد: از روز گذشــته به ناشران اعلام شده که 
نسبت به نهایی سازی ثبت نام خود از جمله واریز وجوه 
اجاره بهای غرفه ها و همینطور اطلاع یابی از متراژ نهایی 
تعیین شده برای غرفه هایشان اقدام کنند. ناشران تا ۱۰ 
اردبیهشــت ماه فرصت دارند که این ثبت نام را نهایی 

کنند و از متراژ نهایی غرفۀ خود مطلع شوند.
سخنگوی سی وچهارمین نمایشگاه بین المللی کتاب 
تهران اظهار کرد: بخشــی از ناشــران که غرفه های 
خودساز دارند و احتیاج دارند دقیق تر محل قرارگیری 
خود غرفه را مشاهده کنند از ۱۲ اردیبهشت می توانند 
با در دست داشتن مدارک مورد نظر به کمیتۀ فنی و 
اجرایی و همینطور به کمیتۀ ناشران داخلی نمایشگاه 
مراجعه کنند و نسبت به آماده سازی غرفه های مدنظر 

اقدام کنند.
رمضانی خاطرنشــان کرد: در روزهای آتی، ثبت نام 
دانشجویان، طلاب و اعضای هیئت علمی جهت دریافت 
بنُ کارت خرید کتاب آغاز می شود تا بتوانند از منابع در 

نظر گرفته شده توسط وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
و حامیان مالی اســتفاده کنند تا آثار جدید ناشران را 

خریداری کنند.
او با بیان اینکه ناشران در روزهای آینده باید نسبت به 
بارگذاری آثارشــان در بخش مجازی نمایشگاه اقدام 
کنند، تصریح کرد: ســایت نمایشگاه از چند روز قبل 
بازگشایی می شــود و مخاطبان می توانند نسبت به 
جســت وجو، انتخاب و وارد کردن کتاب ها به صفحۀ 
شخصی خود اقدام کنند. لذا هر زمانی که ناشران زودتر 
این اقدام را انجام دهنــد، احتمال در معرض انتخاب 
قرار گرفتن  کتاب هایشــان از سوی مخاطبان بیشتر 

خواهد شد.
قائم مقام سی وچهارمین نمایشگاه بین المللی کتاب 
تهران ادامه داد: کتاب فروشــان هم تاکنون استقبال 
خوبی داشته اند و مســتمراً در حال ثبت نام هستند. 
حدود ۲۰۰ کتاب فروشی تاکنون ثبت نام کرده اند که 
در کنار آن، حدود ۳ هزار ناشر داخلی و خارجی هم آثار 
خود را عرضه خواهند کرد. مجموعۀ صنعت نشر با دو 
ضلع مهم ناشران و کتاب فروشان در این نمایشگاه برای 
نخستین بار به صورت همزمان خدمات ارائه خواهد داد.
سخنگوی سی وچهارمین نمایشگاه بین المللی کتاب 
تهران اظهار کرد: بخش های اطلاع رسانی و تبلیغاتی 
نمایشگاه هم در روزهای آتی از اعلان و پوستر نمایشگاه 
رونمایی خواهند کرد. شــعار این دوره از نمایشگاه و 
مجموعۀ فعالیت هایی که در خصوص فضاسازی شهری 
چه در شهر تهران و چه در شهرهای دیگر و فضاسازی در 

رسانه ها نیز صورت خواهد گرفت.

منابع خبری اعلام کردند که رژیم صهیونیستی نسبت 
به ســفر رئیس جمهور ایران به سوریه بسیار نگران 
است. به گزارش ایسنا به نقل از المیادین، رسانه های 
صهیونیستی اعلام کردند که سفر احتمالی ابراهیم 
رئیسی، رئیس جمهور ایران به سوریه بسیار استثنائی 
است و باید رژیم صهیونیستی را نگران کند به خصوص 
اینکه این اولین ســفر رئیس جمهور ایران به سوریه 
بعد از سال ۲۰۱۱ به شمار می رود. شبکه ۱۳ رژیم 
صهیونیســتی اعلام کرد: آنگونه که به نظر می رسد 
رئیس جمهور ایران روز چهارشنبه به دمشق خواهد 
رفت و این سفر دو روزه خواهد بود. این شبکه با بیان 
این که رئیس جمهور ایران با بشار اسد ، رئیس جمهور 
سوریه دیدار خواهد داشت، ادعا کرد که رئیسی در 
این سفر بازدید میدانی نیز خواهد داشت. این شبکه 
صهیونیستی اعلام کرد که جمهوری اسلامی ایران 

خواهان یکپارچه و متحد کردن محور ایران-حزب 
الله- حماس- جهاد اسلامی است و این امر باعث می 
شود که برنامه جدیدی درخصوص سیاست خاورمیانه 
پیاده کند.  شبکه ۱۳ رژیم صهیونیستی همچنین به 
سفر اخیر حسین امیر عبداللهیان، وزیر خارجه ایران 
به بیروت و دیدارش با سید حسن نصرالله، دبیرکل 
حزب الله لبنان و زیاد النخاله، دبیرکل جنبش جهاد 
اسلامی فلسطین پرداخت. برخی منابع صهیونیستی 
اعلام کردند که این رژیم سفر امیرعبداللهیان به بیروت 
را با نگرانی دنبال کرد و برخی محافل صهیونیستی این 
سفر را در راستای تحولات اخیر منطقه توصیف کردند 
به ویژه اینکه این ســفر با ناآرامی های داخلی رژیم 
صهیونیستی همزمان شد. روزنامه الوطن سوریه پیش 
از این از سفر ابراهیم رئیسی، رئیس جمهور ایران به 

سوریه در هفته جاری خبر داد.

سخنگوی وزارت خارجه گفت: آمریکایی ها حق دارند 
بپرسند چرا منافعشان قربانی رژیم غیردموکراتیک 
صهیونیستی شده است. ناصر کنعانی سخنگوی وزارت 
امور خارجه جمهوری اسلامی ایران دهم اردیبهشت 
ماه درباره تغییر نگرش ها در آمریکا نســبت به رژیم 
صهیونیستی به آخرین نظرسنجی دنشگاه مریلند در 

این زمینه اشاره کرد.
طبق نتیجه نظرسنجی دانشگاه آمریکایی مریلند، ۴۴ 
درصد حامیان حزب دموکرات، رژیم صهیونیستی 
را آپارتاید خوانده و ۳۴ درصد آن را یک دموکراسی 
معیوب می دانند. ۴۱ درصــد از جمهوری خواهان 
شرکت کننده در این نظرسنجی اعلام کردند که رژیم 
صهیونیستی را دارای دموکراسی پویا می دانند و ۲۰ 
درصد وضعیت آن را شبیه به آپارتاید ارزیابی کرده اند. 
در همین خصوص ناصر کنعانی سخنگوی دستگاه 

دیپلماســی در یک رشــته توئیت در این خصوص 
نوشت: نگاهی به فضای عمومی در آمریکا به عنوان 
پدرخوانده رژیم جعلی  اسرائیل و آخرین اظهارنظر ها 
و افکارسنجی ها، نشانگر تغییر ملموس در نوع نگرش 

به ماهیت آپارتاید این رژیم است.
کنعانی افزود: بر اساس آخرین نظرسنجی دانشگاه 
مریلند، ۲۰ درصد از جمهوری خواهان و ۴۴ درصد 
از دموکرات ها، اســرائیل را  نژادپرســت می دانند و 
حمایت از جنبش  تحریم رژیم صهیونیســتی نیز 
افزایش یافته است. ســخنگوی دستگاه دیپلماسی 
اضافه کرد:  قطعا در صورت باز شــدن فضای آزادی 
بیان علیه صهیونیست ها و رها شدن آمریکا از سیطره 
لابی صهیونیستی و نظرسنجی گسترده و مستقل تر 
از مردم آمریکا، نتایج شگفت انگیزتری علیه ماهیت و 

موجودیت این رژیم جعلی اسرائیل به دست می آید.

شمس الدین فرزادی پور گفت: سازمان هواپیمایی کشوری 
و شرکت فرودگاه ها در یکسال اخیر عملیات های مهمی را با 
موفقیت سپری کرده اند و در موسم عملیات حج ۱۴۰۲ نیز 
مردم باید کمترین معطلی داشته باشند. به گزارش مهر به 
نقل از وزارت راه و شهرسازی، شمس الدین فرزادی پوردر 
همایش مدیران ســتادی و فرودگاهی با محور حج گفت: 
در موسم عملیات حج ۱۴۰۲ مردم باید کمترین معطلی را 
در ترمینال ها داشته باشند. این همایش با حضور مدیرعامل 
شــرکت فرودگاه ها و ناوبری هوایی ایران، رئیس سازمان 
هواپیمایی کشــوری، معاون امور حج و عمره سازمان حج 
و زیارت، مدیرعامل شرکت هواپیمایی جمهوری اسلامی 
ایران، فرمانده پلیس فرودگاه های کشــور، فرمانده سپاه 
حفاظت هواپیمایی، رئیس دادسرای ویژه فرودگاه مهرآباد، 
مدیرکل دفتر نمایندگی واجا در هواپیمایی، اعضای هیأت 

مدیره، معاونین و مدیران کل ستادی و فرودگاهی برگزار 
شد. فرزادی پور در ادامه گفت: شــرکت ایران ایر، سازمان 
هواپیمایی کشوری و شــرکت فرودگاه ها در یکسال اخیر 
عملیات های مهمی را با موفقیت ســپری کرده اند.وی با 
بیان اینکه به عنوان خادمان زائــران خانه خدا باید نعمت 
خدمتگذاری در عملیات حج را قــدر بدانیم، افزود: باید با 
اخلاص در مسیر جلب رضایت حجاج گام برداریم. مدیرعامل 
شرکت هواپیمایی جمهوری اســلامی ایران با بیان اینکه 
تأخیر, جز جدایی ناپذیر پروازها ست, گفت: با اطلاع رسانی 
دقیق تأخیر پروازی به زائران باید به وقت و شخصیت آن ها 
احترام گذاشــت. محمد محمدی بخش  نیز با بیان اینکه 
امسال ظرفیت حج تمتع از کشورمان دو برابر شده است، 
بر اجرای برنامه ریزی دقیق و هوشمندانه در سایه وحدت 

و همدلی برای اجرای موفق عملیات حج تمتع تاکید کرد.

شــهردار تهران گفت: با همکاری بخش خصوصی و 
جهاد دانشگاهی و شــهرداری تهران ۱۱۳ دستگاه 
واگن ملی ساخته خواهد شد و اعتبارات خرید واگن 
تر از چین نیز تا پایان ماه عملیاتی می شود.علیرضا 
زاکانی شــهردار تهران در یکصد و چهل و سومین 
جلسه شورای اسلامی شهر تهران با اشاره به حمل 
و نقل عمومی تهران گفــت: ۶۶ درصد حمل و نقل 
تهران با خودروهای شــخصی و ۳۴ درصد با وسایل 
حمل و نقل عمومی انجام می شــود. وی گفت: ۱۰ 
درصد مترو، ۶ درصد اتوبوس، ۱۶ درصد تاکسی و ۲ 
درصد تاکسی های اینترنتی سهم حمل و نقل عمومی 
هستند.وی با اشــاره به مترو گفت: از ۷ فعال ۴ خط 
نیازمند به توسعه هستند و در کنار توسعه مترو نیازمند 
توسعه خطوط و واگن نیز هستیم. زاکانی با اشاره به 
هدف گذاری شهرداری برای سال ۱۴۰۲ گفت: باید 
بتوانیم معادله ۳۴ درصد را به ۴۵ درصد تبدیل کنیم 
و حمل و نقل با وسایل شخصی را با ۵۵ درصد کاهش 
دهیم.شهردار تهران گفت: چشم انداز شهرداری نیز 

انتهای سال ۱۴۰۴ است و باید در آن سال ۷۰ درصد 
حمل و نقل با ناوگان حمل و نقل عمومی و ۳۰ درصد 
یا خودروی شخصی صورت گیرد و ۲۰ درصد حمل 
و نقل عمومی با مترو باید انجام شــود. وی با اشاره 
به اعتبارات گفت: اگر همین امــروز بخواهیم کلیه 
ظرفیت های حمل و نقلی را فعال داشته باشیم نیازمند 
۶۵۰ تا ۷۰۰ هزار میلیارد تومان هستیم.زاکانی اظهار 
کرد: امسال ۲۷ هزار میلیارد تومان بودجه برای حوزه 
حمل و نقل عمومی در نظر گرفته شد و هدف گذاری 
شــهرداری تهران نیز ۶۴ هزار میلیارد تومان است. 
شهردار تهران با اشاره به سیاســت های شهرداری 
تهران در حوزه حمل و نقل عمومی گفت: کاهش سفر 
در شهر از طریق هوشمندسازی از جمله سیاست های 
شهرداری اســت و نرم افزار موبایلی درحال طراحی 
هستند که بخشی از آن مربوط به حمل و نقل هستند.
وی ادامه داد: همچنین مناسب سازی و ایجاد شرایطی 
که در بستر آن مناسب سازی به بهترین نحو انجام 

شود نیز از جمله دیگر برنامه ها است.

نگرانی رژیم صهیونیستی از سفر رئیسی به دمشقجزئیات پیشنهاد پلیس برای افزایش رقم جرائم رانندگی

منافع آمریکا قربانی یک رژیم غیر دموکرات شده است

تلاش برای برگزاری پروازهای حج با کمترین معطلی

تکمیل خرید واگن از چین تا پایان ماه

سياسیفرهنگی 

وزارت ارشاد محدودیتی برای تقویت یادواره های شهدا ندارد

حضور ۳ هزار ناشر داخلی و خارجی در نمایشگاه کتاب تهران



اقتصاد2
ایران

افزایش حقوق گمرکی ۷ ردیف 
تعرفه کالایی به ۴ درصد 

گمرک ایران بخشــنامه کاهش حقوق گمرکی 
یک ردیف تعرفه به یــک درصد و افزایش حقوق 
گمرکی ۷ ردیف تعرفه از یک درصد به چهار درصد 
از ابتدای سال ۱۴۰۲ را ابلاغ کرد. علی وکیلی در 
بخشــنامه ای به دفتر مقررات واردات و صادرات 
وزارت صمــت موضوع کاهــش حقوق گمرکی 
ردیف تعرفــه ۷۶۱۲۹۰۲۰ از ۴ بــه یک درصد 
افزایش حقوق گمرکی ۷ ردیف تعرفه فصل ۷۶۰۶ 
و ۷۶۰۷ از یک به ۴ درصد را ابلاغ کرد. مهلت اعتبار 

بخشنامه تا پایان سال ۱۴۰۲ ذکر شده است.
در این بخشنامه آمده است: پیرو بخشنامه شماره 
۲۴۱۳۲/۱۴۰۲/۸ مورخ ۱۴/۱/۱۴۰۲ در خصوص 
ابلاغ فهرست ردیف تعرفه های مشمول کاهش 
حقوق گمرکی به یک درصد )۱( به اســتناد بند 
)ز( تبصره )۶( قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل کشور 
و مطابق فهرست ردیف تعرفه های اعلامی طی 
بخشــنامه های ردیف )۲۵۹(، )۲۸۹( و )۳۳۹( 
سال ۱۴۰۱، ضمن ارسال تصویر ۲ فقره نامه های 
دفتر مقررات صــادرات و واردات وزارت صنعت، 
معدن و تجارت مقتضی اســت دستور فرمائید 
مراتب به شرح ذیل و با رعایت کامل سایر مقررات 
اقدام لازم معمول نمایند: ۱- به پیوست تصویر 
نامه شــماره ۶۴۵۱۶ مورخ ۲۱/۱/۱۴۰۲ دفتر 
مقررات صادرات و واردات وزارت صنعت، معدن و 
تجارت منضم به نامه شماره ۱۱۳۹۵۵۷۸ مورخ 
۱۴/۱۲/۱۴۰۱ معاون معادن و فرآوری مواد وزارت 
مزبور، در خصوص حقوق گمرکی ۷ ردیف تعرفه 
 - ۷۶۰۶۱۲۴۰ - ۷۶۰۶۱۲۳۰ - ۷۶۰۶۱۱۹۰
۷۶۰۶۹۲۴۰ - ۷۶۰۶۹۲۹۰ – ۷۶۰۷۱۱۱۰ و 
۷۶۰۷۱۱۹۰ به میزان چهــار درصد )۴( جهت 
اقدام لازم و اعمال حقــوق گمرکی چهار درصد 

)۴٪( برای اقلام مزبور ارسال می گردد.
شایان ذکر است حقوق گمرکی ۷ ردیف تعرفه 
فوق الذکر قبلًا به موجب فهرست )۳۳۹۲ ردیف 
تعرفه( بخشنامه شماره ۱۳۵۳۱۷۴/۱۴۰۱/۲۵۹ 
مــورخ ۱۵/۹/۱۴۰۱ و به اســتناد قانون الحاق 
یک جز به بند )ه( تبصره )۷( قانون بودجه سال 
۱۴۰۱ کل کشور از چهار درصد )۴( به یک درصد 
)۱( کاهش یافتــه بود و به موجب بخشــنامه 
شــماره ۲۴۱۳۲/۱۴۰۲/۸ مورخ ۱۴/۱/۱۴۰۲ 
فهرست های مندرج در بخشنامه های ردیف ۲۵۹ 
- ۲۸۹ و ۳۳۹ ســال ۱۴۰۱ جهت لحاظ حقوق 
گمرکی یک درصد )۱٪( به استناد بند )ز( تبصره 
)۶( قانون بودجه سال ۱۴۰۲ برای اجرا در سال 
۱۴۰۲ ابلاغ شده بود که با ابلاغیه فوق الذکر دفتر 
مقررات صادرات و واردات وزارت صنعت، معدن 
و تجارت کاهش حقوق گمرکی ۷ ردیف تعرفه 
فوق الذکر منتفی و مشمول حقوق گمرکی چهار 
درصد )۴( هستند. ۲- همچنین به پیوست تصویر 
نامه شــماره ۷۱۸۰۵ مورخ ۲۲/۱/۱۴۰۲ دفتر 
مقررات صادرات و واردات وزارت صنعت، معدن و 
تجارت منضم به نامه شماره ۱۱۴۶۸۵۶۶ مورخ 
۲۷/۱۲/۱۴۰۱ معاونــت صنایع عمومی وزارت 
مزبور، در خصوص کاهش حقوق گمرکی ردیف 
تعرفه ۷۶۱۲۹۰۲۰ با شرح )---- قوطی بدون 
درز آلومینیومی برای انواع نوشابه و نوشیدنی( از 
چهار درصد )۴( به یک درصد )۱( جهت اقدام لازم 
و اعمال حقوق گمرکی یک درصد )۱( برای ردیف 

تعرفه مزبور ارسال می گردد.

مالکان خانه های خالی نقره داغ 
می شوند

مدیرکل راه وشهرسازی استان تهران گفت: امسال 
تمامی مالکان خانه های خالی از طریق ســامانه 

املاک واسکان شناسایی و جریمه خواهند شد.
خلیل محبت خواه گفت: امسال برای بازار اجاره 
مسکن در استان تهران برنامه ویژه داریم و تمامی 
خانه های خالی در استان تهران که توسط دلالان 
و سوداگران خالی نگه داشته شده بودند، از طریق 
سامانه املاک و اسکان شناسایی شده و جریمه 

برای آنها اعمال شود.
به گفته مدیرکل راه وشهرسازی استان تهران،  این 
طرح امسال اجرا نشده بلکه در سال های گذشته 
هم برای کنترل بازار اجاره اعمال شده بود، اما برای 
فصل اجاره امسال وزارت راه وشهرسازی برنامه 
های جدی در دستور کار خود قرار داده است که 
یکی از این برنامه ها شناسایی خانه های خالی از 

طریق سامانه املاک و اسکان است.
او می گویــد: تکمیل اطلاعات ســامانه املاک 
و اســکان امســال به صورت جدی تر و از طریق 
همکاری تمامی دستگاه ها انجام می شود و معاونت 
مسکن و ساختمان وزارت راه وشهرسازی برنامه 
بسیار جدی برای این بازار در دستور کار خود قرار 

داده است.

اخبار

  
معاون اشتغال وزارت کار با 
اشاره به اینکه نرخ تعدیل 
نیروی کار در ۱۴۰۱ حدود 
۵درصد نسبت به سال ۹۹ 
کم شد، گفت: میزان اشتغال ناقص هم کم شد و در 
مجموع تحقق بیش از یک میلیون شــغل در سال 

قبل از هر جهتی قابل اثبات و راستی آزمایی است.
تعدیل نیرو یا تغییر ساختار نیروی انسانی، یکی از 
راه های مدیریت منابع انسانی است که در شرایط 
بحرانی یا تغییرات ســازمانی توسط دستگاه های 
دولتی یا خصوصی انجام می شود. هدف از تعدیل 
نیرو در شــرکت هــا، کاهش هزینه هــا، افزایش 
بهره وری و کارآمدی اســت.  اما این تعدیل نیرو، 
هزینه هایی مانند افزایش تعداد مقرری بگیران بیمه 
بیکاری و افزایش نرخ بیکاری را به همراه دارد. البته 

آسیب های اجتماعی دیگری هم  دارد.
یکی از مهم ترین دغدغه های کارمندان بعد از تعدیل 
نیرو، مشــکلات مالی و قطع درآمد است. براساس 
قانون وزارت کار درباره تعدیل نیرو و بیمه بیکاری، 
کارفرما ملزم به پرداخت بیمه بیکاری برای کارکنان 
تعدیل شده با حداقل یک سال ســابقه کار است. 

همچنین امکان شکایت تعدیل نیرو برای کارگرانی 
که حق و حقوق قانونی خود را دریافت نکرده باشند، 

وجود دارد.
دولت سیزدهم با برنامه ریزی برای احیای واحدهای 
راکد و نیمه راکد و توجه به بنگاه های تولیدی کمک 
به بازار کار کرد. گزارش هایی ارائه شــده از سوی 

معاون اشتغال وزارت کار بیانگر این است که سال 
گذشته بیش از ۱.۳ میلیون کدملی در سامانه رصد 
اشتغال به عنوان شغل ثبت شده است و این به معنی 

رونق بازار کار است.
 محمود کریمی بیرانوند. معاون اشــتغال وزارت 
کار می گوید: پس از ســه مرحله راستی آزمایی که 

۸۰ درصد به صورت پیامکــی و از طریق اطلاعات 
ثبت شده در ســامانه به افراد اطلاع داده می شود، 
همچنین ۲۰درصد بــه صورت تمــاس تلفنی و 
۵درصد به صورت بازدید حضوری انجام شده است، 
نشان می دهد ۷۱درصد از کدهای ملی که به عنوان 
شغل ثبت شده اند، تأیید شده و با استاندارد سخت 
گیرانه مورد قبول وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
قرار گرفته است.  معاون اشــتغال وزارت کار ادامه 
داد: وقتی می گوییم ۷۱درصد از آمار تأیید شــده 
یعنی حداقل ۹۳۰هزار شــغل در سال قبل ایجاد 
شده همچنین بر اســاس گزارش سازمان اداری و 
اســتخدامی ۱۲۰هزار نفر از مجوز سال های قبل 
نیز در سال گذشته به استخدام دولت درآمدند که 
مجموع این دو آمار ایجاد اشتغال در سال گذشته را 

از یک میلیون شغل بیشتر می کند.
بیرانوند بــا تأکیــد براینکه نرخ تعدیــل و اخراج 
نیروی کار در سال ۱۴۰۱ نســبت به سال ماقبل 
خود ۵درصد کم شــده و نرخ بیکاری در آن سال 
کمترین رقم در ۲۰سال گذشــته بوده است بیان 
می کند:  همچنین نرخ بیــکاری فارغ التحصیلان 
و زنان در سال گذشته کاهش یافت. میزان اشتغال 
ناقص هم کم شــد و در مجموع تحقق بیش از یک 
میلیون شغل در سال قبل از هر جهتی قابل اثبات و 

راستی آزمایی است.

کاهش اشتغال ناقص 

نرخ تعدیل نیروی کار ۵ درصد کم شد

شورای رقابت:
خودروسازان ملزم به پرداخت 

سود مشارکت نیستند
به دلیل رفع ابهامات در نحوه اجرای مصوبه ۴۷۳، 
شــورای رقابت قراردادهای خودروی دارای سود 
مشارکت را مشمول مصوبه ۴۷۳ دانست و بر این 
اساس در این موارد سود مشارکت لحاظ نخواهد 
شد. شورای رقابت در پاسخ به شکایات مردمی و 
رفع ابهامات مطرح شده در خصوص نحوه اجرای 
مصوبه ۴۷۳، شورای رقابت در جلسه ۵۶۳ خود 
به این دلیل که در برخی قراردادهای منعقده بین 
خریداران و خودروسازان سود مشارکت پیش بینی 
گردیده است، تبصره ای اصلاحی به مصوبه مذکور 
الحاق کرد. متن تبصره مصوبه ۴۷۳ به این شرح 
اســت: “در مواردی که قراردادهای منعقده سود 
مشــارکت پیش بینی گردیده اســت، اینگونه 
قراردادها نیز مشمول مفاد مصوبه ۴۷۳ بوده و سود 
مشارکت لحاظ نخواهد شد.” گفتنی است: شورای 
رقابت در مرداد ماه سال ۱۴۰۰ طی مصوبه ۴۷۳ 
اظهار می دارد: چنانچه مراجع ذیصلاح در رابطه با 
خودروهای انحصاری مشمول دستورالعمل قیمت 
شورا، با پیش فروش خودرو موافقت کنند به نسبت 
مبلغ پرداختی بابت پیش پرداخت، هر مشــتری 
درصدی از قیمت رسمی خودرو را در زمان ثبت 
نام )نسبت به قیمت کارخانه( پرداخت کرده است 
در اینصورت سهمی از خودرو که پیش پرداخت 
آن قبلاً انجام شده مشمول هیچگونه تورم قیمتی 
احتمالی نخواهد شد و صرفاً بقیه سهم باقیمانده 

مشمول تورم بخشی احتمالی خواهد بود.

ترخیص ماینرها منوط به ارائه 
مجوز سازمان استاندارد 

ترخیص دستگاه های استخراج رمز ارزها منوط به 
ارائه مجوز سازمان ملی استاندارد ایران در سامانه 
جامع امور گمرکی روی اظهار نامه مربوطه شد و 
وارد کنندگان این کالا ملزم به درج شماره سریال 
هر دســتگاه با کامنت روی اظهارنامه در سامانه 
جامع گمرکی هستند. بر اساس بخشنامه سازمان 
ملی استاندارد، وزارت نیرو و دفتر واردات گمرک، 
درباره دستگاه های استخراج رمز ارز )ماینر(، رعایت 
مقررات استاندارد اجباری، واردات دستگاه های 

استخراج رمز ارزها )ماینر( را نیز شامل می شود.
بر این اساس مقرر شــده ترخیص دستگاه های 
اســتخراج رمز ارزها منوط به ارائه مجوز سازمان 
ملی استاندارد ایران در سامانه جامع امور گمرکی 
روی اظهار نامه مربوطه باشد و وارد کنندگان این 
کالا ملزم به درج شماره سریال هر دستگاه با کامنت 

روی اظهارنامه در سامانه جامع گمرکی هستند.
همچنین ارزیابی فیزیکی محموله وارد شــده 
اظهارنامه مستلزم بررســی و مطابقت انتخابی 
حداقل میزان ۵ درصد از شــماره سریال های 
اعلامی وارد کننده با شــماره سریال درج شده 
روی کالای اظهاری است و همچنین  اظهارنامه 
ماینرها در مسیر قرمز قرار گرفته و ارزیابی کالا 
باید صورت گیرد. در این میان با توجه به ردیف 
)۳۵( بند )۶( فهرست کالاهای مشمول مقررات 
اجرای اجباری استاندارد از نظر برچسب انرژی، 
واردات دستگاه های اســتخراج رمز ارز با گرید 
پایین تر از A و B ممنوع است. بنابراین در هنگام 
ارزیابی کالای وارد شده ضمن دقت در نصب بر 
چسب مصرف انرژی روی کالا، به گرید برچسب 
مصرف انرژی کالای وارد شده توجه لازم و مراتب 
رویت بر چســب مصرف انــرژی و گرید آن در 

گزارش ارزیابی درج شود.

اخبار
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قائم مقام باشگاه تجار ایران و آفریقا از تجارت دو میلیون 
و ۵۴۵ هزار تنی ایران و قاره آفریقا به ارزش یک میلیارد و 
۲۷۸ میلیون و ۵۴۱ هزار دلاری در سال ۱۴۰۱خبر داد 
که نسبت به سال قبل، با رشد دو درصدی همراه بوده 
است. سید روح اله لطیفی اظهار کرد: در سال گذشته ۴۹ 
کشور آفریقایی مقصد کالاهای ایرانی بود و از ۲۳ کشور از 
این قاره، کالاهای مورد نیاز کشور، خریداری شده است.

وی با اشــاره به توافقات جدید انجام شده میان ایران 
و برخی کشورهای آفریقایی، تشــریح کرد: با دعوت 
باشگاه تجار ایران و آفریقا در اسفند سال گذشته، هیئت 
اقتصادی سنگال به تهران ســفر کرد که یکی از نتایج 
آن درخواســت  خرید ۴۰ هزار دستگاه خودرو از گروه 
خودروسازی سایپا بود که بنا است به مدت ۱۰ سال و 
سالیانه ۳۰۰۰ دستگاه خودروی شاهین برای ناوگان 
تاکسیرانی و ۱۰۰۰ دســتگاه زامیاد برای استفاده در 
حمل و نقل درون شهری، یدک کش و آتش نشانی به 
این کشور صادر شود که برای امسال پیش فاکتور فروش 
۲۰۰ دستگاه خودروی شاهین به این کشور برای پارت 
اول صادر شده تا همزمان موارد مربوط به خدمات پس از 

فروش، نمایندگی ها و تامین مدت دار لوازم یدکی بین 
سایپا و طرف خارجی به سرانجام برسد و سایر خودروها 

هم بر اساس زمان بندی تحویل شود.
قائم مقام باشگاه تجار ایران و آفریقا درباره جزئیات آمار 
تجارت با قاره آفریقا گفت: از مجموع تجارت غیر نفتی  
در سال ۱۴۰۱، صادرات  به کشورهای آفریقایی به  دو 
میلیون و ۴۵۲ هزار و ۱۲ تن کالا به ارزش یک میلیارد 
و ۱۸۳ میلیون و ۲۲۴ هزار و ۸۷۳ دلار رســید که یک 
درصد کاهش را  نسبت به سال ۱۴۰۰ نشان می دهد 
و واردات از این قاره با رشــد ۵۹ درصدی به ۹۲ هزار و 
۸۹۸ تن کالا به ارزش ۹۵ میلیــون و ۳۱۶ هزار و ۴۴۰ 

دلار رسیده است.
لطیفی درباره هفت  مقصد نخســت صادرات  ایران به 
آفریقا توضیح داد: آفریقای جنوبی با خرید ۳۰۵ میلیون 
و ۴۱۱هزار دلار )رشد ۲۰ درصدی(، موزامبیک با ۱۹۰ 
میلیــون و ۵۱۷ هزار دلار )رشــد ۹۴ درصدی(، غنا با 
۱۶۵ میلیون و ۱۴ هزار دلار )کاهــش ۵۳درصدی( ، 
ســودان با ۱۴۲ میلیون و ۷۰۲ هزار دلار ) رشــد ۹۶ 
درصدی(، نیجریه با ۱۲۹ میلیون و ۳۳۲هزار دلار )رشد 

۳درصدی(، کنیا با ۵۳ میلیون و ۲۰۳ هزار دلار )کاهش 
۳۱درصدی( و ساحل عاج با ۴۱میلیون و ۶۰۵ هزار دلار 
)رشــد ۱۸۳درصدی ( ، هفت مقصد نخست کالاهای 
ایرانی به قاره آفریقا در ســال ۱۴۰۱ بودند. وی درباره 
آمار واردات از آفریقا نیز بیان کرد: از ۲۳ کشور آفریقایی 
فروشــنده کالا به ایران ، تانزانیا با فروش ۲۰ میلیون و 
۸۹۹ هزار دلار )رشد۴۳درصدی( ، کنیا با ۱۷ میلیون و 
۲۷۷ هزار دلار )رشد ۱۷۴ درصدی( ، آفریقای جنوبی با 
۱۶ میلیون و ۶۳۷ هزار دلار )رشد ۱۵۸ درصدی( ، غنا با 
۹ میلیون و ۱۳۶ هزار دلار )رشد ۲۲ درصدی( ، سیشل 
با هفت میلیون و ۲۸۵ هزار دلار )رشد ۸۲ درصدی( ، 
مصر با پنج میلیون و ۷۲۷ هزار دلار ) رشد ۶۰ درصدی 
( و کنگو با چهار میلیون و ۷۴۲ هزار دلار )رشد هزار و 
۴۲۴ درصدی ( به ترتیب ، هفت کشور نخست فروش 
کالا به ایران در  ســال ۱۴۰۱ بودند. بروندی، بوتسوانا 
،جمهوری دموکراتیک کنگو و سیرالئون چهار مقصد 
صادراتی اســت که در ســال ۱۴۰۰ در لیست مقاصد 
صادراتی ایران نبودند که در سال ۱۴۰۱ به آنان کالای 

ایرانی صادر شده است.

۴۰ هزار دستگاه خودروی ایرانی در راه سنگال
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نمایندگان مجلس شورای اسلامی با استیضاح وزیر 
صنعت، معــدن و تجارت موافقت کردنــد و به این 
ترتیب فاطمی امین از وزارت صمت خداحافظی کرد. 
به گزارش ایرنا، در ادامه جلسه علنی روز یکشنبه ۱۰ 
اردیبهشت مجلس شورای اسلامی استیضاح وزیر 
صمت پس از اظهارات مخالفــان و موافقان به رای 

مجلس گذاشته شد.
وکلای ملت بــا ۱۶۲ رای موافق، ۱۰۲ رای مخالف، 
۲ رای ممتنع و ۶ رای باطله از مجموع ۲۷۲ نماینده 
حاضر در مجلس با این اســتیضاح موافقت کردند. 
براساس این گزارش، نمایندگان در جلسه استیضاح 
وزیر صمت که ۱۰ آبان ماه ســال گذشــته برگزار 
شده بود با ۸۴ رای موافق، ۱۸۲ رای مخالف، ۶ رای 
ممتنع با استیضاح سیدرضا فاطمی امین مخالفت 

کرده بودند.
طبق آیین نامه داخلی مجلــس، رای گیری برای 
استیضاح به صورت مخفی و با ورقه انجام شد؛ رای 

عدم اعتماد به هر وزیر نیازمند رای اکثریت مطلق 
نمایندگان حاضر در جلسه علنی است. پس از قرائت 
گزارش کمیسیون صنایع و معادن درباره استیضاح 
وزیر »صمت« و استماع دفاعیات آقای فاطمی امین 
و همچنین اظهار نظر موافقان و مخالفان استیضاح، 
طرح به رأی نمایندگان گذاشته شد که وی با رای 

۱۶۲ نمایندگان از این وزارتخانه برکنار شد.
بر این اساس، نمایندگان با ۱۶۲رأی موافق، ۱۰۲رأی 
مخالف و ۴رأی ممتنع، ۶ رای باطله از مجموع ۲۷۴ 
رأی ماخوذه، با استیضاح فاطمی امین موافقت کرده 
و وی از وزارت صمت برکنار شــد. در ابتدای جلسه 
اســتیضاح وزیر »صمت« ابتدا موافقان استیضاح 
از جمله رســولی نژاد نماینده دماوند و فیروز کوه، 
هاجر چنارانی نماینده نیشابور، حجت الاسلام ناصر 
موســوی لراگانی نماینده فلاورجان، سارا فلاحی 
نماینده ایلام، احد آزادی خواه نماینده ملایر، دهقانی 
نماینده ورزقان و  ســدیف بدری نماینده اردبیل، 

نقطه نظرات خود را مطرح کردند و سپس سیدرضا 
 فاطمی امین پشت تریبون قرار گرفت و دفاعیات خود 

را عنوان کرد.
در ادامه وزیر »صمت« بخشــی از از وقت خود را به 
حجت الاســلام محمدرضا میرتاج الدینی نماینده 
تبریز و میرمحمدی نماینده میبد به عنوان مخالف 
طرح اســتیضاح گذاشــت تا نقطه نظرات خود را 

مطرح کنند.
پس از آن رئیس جمهور که در آغاز جلسه استیضاح 
در مجلس حضور نداشت، در مجلس حضور یافت و 
به دفاع از وزیر »صمت« پرداخت و در نهایت طرح 
استیضاح وزیر به رأی نمایندگان گذاشته شد. پس از 
استماع نظرات آقای رئیسی، محمدباقر قالیباف رئیس 
مجلس زنگ پایان نشست علنی نوبت صبح امروز ) 
یکشنبه،۱۰ اردیبهشت( مجلس شورای اسلامی را 
به منظور تنفس رأس ساعت ۱۱ و ۲۵ دقیقه به صدا 
درآورد و گفت: با توجه به اینکه بحث ادامه دارد، اما از 

آنجا که وقت نماز نزدیک است، تنفس اعلام می کنم 
و ان شالله رأس ساعت ۱ جلسه ادامه می یابد. جلسه 
بعد از ظهر با دستورکار ادامه رسیدگی به استیضاح 
وزیر»صمت« آغاز شــد و در ابتدا ۲ تن از موافقان 
استیضاح یعنی لطف الله سیاه کلی نماینده قزوین و 
حسینعلی حاجی دلیگانی نماینده شاهین شهر به 
ایراد سخنرانی پرداختند و پس از آن آقای فاطمی 
امین از وقت باقی مانده خود استفاده و به دفاع از خود 
پرداخت و توضیحاتی نیز پیرامون موضوعات مطرح 
شده از سوی نمایندگان موافق  استیضاح، ارائه کرد. 
در نهایت نیز طرح استیضاح سیدرضا فاطمی امین 
وزیر »صمت« به رأی نمایندگان گذاشته شد که با 

رای موافق ۱۶۲ نفر، برکنار شد.

معــاون مدیرعامــل شــرکت پالایــش و پخش 
فرآورده های نفتی ایــران مهمترین دلیل افزایش 
مصرف بنزیــن وجود خودروهای غیر اســتاندارد 
دانســت و گفت:خودرو های موجود در کشور ۲.۵ 
برابراستاندارد جهانی مصرف دارند. واردات بنزین 
مدت زمانی است که بر سر زبان ها افتاده و انتقاداتی 
به آن وارد شده است، اما علی زیار معاون مدیرعامل 
شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی 
ایران در رابطه بــا این موضوع به مهــر می گوید: 
مساله واردات مربوط به تأمین بنزین روزانه نیست 
و برای تأمین ذخایر استراتژیک مورد استفاده قرار 
می گیرد، زیرا این ذخایر بایــد در حد قابل قبولی 

باشد.
وی ادامه داد: هر کشــوری همانطور که برای مواد 
غذایی ذخایری را در نظر می گیرد برای تأمین انرژی 
از جمله بنزین باید ذخایر استراژیک داشته باشد. به 
همین دلیل اکنون که واردات جنبه حفظ ذخایر را 
دارد تا ذخایر کشور در حاشیه امنی قرار بگیرد، اما 
مسأله ای که وجود دارد خوشبختانه از نظر تولید و 
مصرف در وضعیت منفی به سر نمی بریم که نیازی 

به واردات بنزین برای مصرف داشــته باشیم. زیار 
با اشــاره به اینکه یکی از دلایل افزایش مصرف در 
جامعه خودروهای غیر استاندارد در جامعه است در 
این زمینه توضیح داد: در شرایط فعلی مصرف بنزین 
افزایش یافته است که مهمترین دلیل آن را می توان 
وجود خودروهای غیر اســتاندارد دانست. معاون 
مدیرعامل شــرکت پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی ادامه داد: خودروهــای موجود، دو و نیم برابر 
استاندارد جهانی مصرف دارند که تأمین بنزین این 
دست از خودروها هزینه های هنگفتی را به کشور 

تحمیل می کند.
به گفته این مقــام مســئول در صورتیکه بتوانیم 
مصــرف را کاهش دهیــم و تجهیزاتی که مصرف 
ســوخت زیادی دارند را کاهــش دهیم می توانیم 
ارزش افزوده برای کشور ایجاد کنیم. وی در خاتمه 
اضافه کرد: در کشوری زندگی می کنیم که منبع، 
منابع هیدرو کربوری اســت اما تولید فرآورده های 
نفتی هزینه بر است و نیاز به سرمایه گذاری دارد و 
به دلیل بی کیفیتی موتور خودروها سرمایه ملی از 

بین می رود و منجر به آلودگی هوا می شود.

یکی از اعضای هیات رئیسه فروشندگان میوه و سبزی 
ضمن اشــاره به اینکه در خصوص افزایش قیمت پیاز 
هشدار دادیم اما کســی به صحبت های ما توجه نکرد 
در مورد عوامل رشد قیمت میوه نیز به ارائه توضیحاتی 
پرداخت. باقری، عضو هیات رئیسه اتحادیه فروشندگان 
میوه و ســبزی در نشســت بررسی مشــکلات صنف 
فروشندگان  میوه  و سبزی کشــور اظهار کرد: اصناف 
و اتحادیه ها را هیچ دولت و مجلســی قبــول ندارد، در 
حالی که بهترین و رایگان ترین کارشناسان در هر بخش 
اتحادیه ها و تشکل ها هستند. وی ادامه داد: پیش بینی 
کرده  بودیم کــه قیمت پیاز افزایش می یابــد و در این 
خصوص نامه نگاری نیز کردیم و هشدار دادیم، ولی کسی 
به صحبت های ما توجه نکرد تا اینکه قیمت پیاز افزایش 
یافت. عضو هیات رئیســه اتحادیه فروشندگان میوه  و 
سبزی نیز اظهار کرد: در میدان مرکزی میوه وتره بار از ۷۰ 
سال پیش اصطلاحا دریافت زیرچوبی یا پول کارگری 
رایج بوده اســت. برای مثال برای یک کیلو گوجه سبز 
۲۰۰۰ تومان پول کارگر گرفته می شود. این پول کارگر 
غیرقانونی است. یعنی پولی که کارگر باید از بارفروشان 
دریافت کند از خریدار و مغازه دار می گیرد.باقری در ادامه 
گفت: دستفروش ها و وانتی ها مشکل دیگر ما هستند. 
این افراد علاوه بر سد معبر صنف ما را نیز تهدید می کنند.
در ادامه مرادیان  معاون اتحادیه فروشــندگان میوه و 
سبزی استان تهران - گفت: ۵ تا ۳۰ درصد گرانی میوه 
مرتبط به میدان مرکزی میوه و تره بار است، زیرا در میدان 
پول کارگر دریافت می شود و یا ناخالص فروشی اتفاق 
می افتد. ناخالص فروشی به این معناست که به همراه 
میوه هزینه کارتن، سبد، پوشــال و... حساب می شود. 
اگر این موضوع حذف شــود ۲۰ تــا ۳۰ درصد قیمت 
میوه در مغازه ها کاهش می یابد. در ادامه این نشســت 
دامغانی- از اعضای هیات رئیسه - نیز تصریح کرد: یکی 
دیگر از مشکلات گرانی میوه، صادرات بی موقع میوه به 
کشورهای دیگر اســت. در زمانی که در تهران گرانی و 
کمبود پیاز داریم می شنویم که به کشورهای دیگر پیاز 
صادر می شود. وقتی محصولی دست نیامده و هنوز در 
انبار است چرا صادرات انجام می شود؟ وقتی محصولی 

در داخل کشور کم است چرا باید صادر شود؟
اسدالله کارگر- رئیس اتحادیه فروشندگان میوه و سبزی 
- نیز به مالیات کاذب اشاره کرد و گفت: بایستی مالیات از 
سود مغازه داران گرفته شود نه از سرمایه در گردش آنها، 
این در حالیست که خردادماه اصناف قرار است اظهارنامه 
مالیاتی پرکنند و بر این اساس مالیات بپردازند. وی ادامه 
داد: موضوع دیگر میادین میوه و تره بار اســت. قرار بود 

میادین محلی باشد که کشــاورزان به صورت مستقیم 
محصولات خود را عرضه کنند، اما اینگونه نشد و میادین 
رقیب مغازه ها شدند. همچنین این میادین به صورت 
مجزا فعالیت می کنند و هیــچ هماهنگی ای با اتحادیه 
ندارند و شهرداری نیز زمین های رایگان در اختیار آنها 

قرار داده است.
کارگر با اشــاره به اینکه مخالف صادرات نیستیم ولی 
می گوییم کارشناسان در راس کار نیستند و در این بین 
ناهماهنگی وجود دارد، گفت: وقتی قرارداد صادرات بسته  
می شود و صادرات صورت می گیرد اگر مشکلی در داخل 
ایجاد شود اولین فلش اتهام به سمت ما است. بنابراین 
معتقدیم باید کار اصناف به اصناف واگذار و با  مشورت 
کارشناسان انجام شود. حمیدرضا رستگار - عضو هیات 
رئیســه اتاق اصناف تهران -  گفت: جلسه ای با شهردار 
تهران و شهرداران شهرهای مختلف برگزار کردیم و قرار 
شد جلسه ای نیز بعد از ماه مبارک رمضان برای پیگیری 
این موضوع داشته باشیم. وی ادامه داد: تداخلات صنفی 
در این بخش وجود دارد و ممکن اســت در یک مغازه  
محصولات دیگر هم فروخته شود که اتفاق خوبی نیست. 
لازم است تفکیک و تقسیم بندی مسئولیت ها انجام شود.
رستگار با بیان اینکه اتحادیه ها شرح وظایف مشخصی 
دارند، گفت: اگر به گونــه ای قوانین را مصوب کنیم که 
بلاتکلیفی در صنوف ایجاد شود بازرس اتحادیه نمی تواند 
نظارت های لازم را داشته باشــد. در بحث صدور مجوز 
شاهد این بودیم که از ابتدای امسال مجوزهایی بدون 
امضای رئیس اتحادیه صادر می شــود. اتحادیه ها مورد 
وثوق اعضای صنف خود هستند و اگر امضای آنها حذف 
شود درست نیست. وی در ادامه عنوان کرد: یکی دیگر 
از موضوعات پیش روی اصناف مالیات اســت و سوال 
اینجاســت که آیا مالیات بر تورم را هم باید واحدهای 
صنفی پرداخت کنند؟ برای کســبه مقدار کالا ملاک 
است و پول ملاک نیست ولی سازمان مالیاتی به مقدار 
پولی که در حساب آنها گردش دارد، توجه می کند. اولین 
موضوعی که بین ما و سازمان مالیاتی وجود دارد این است 
که کسبه چه تقصیری در خصوص تورم دارند و چرا باید 

مالیات تورم دهند؟
عضو هیات رئیسه اتاق اصناف تهران افزود: مقصر تورم 
هر کس که باشد باید پاسخگو باشد و این تقصیر اصناف 
نیســت. هر واحد صنفی در هر جای کشور که باشد و 
کارکند یعنی در آن نقطه امنیت ایجاد شده است. ولی 
متاسفانه این موارد در نظر گرفته نمی شود و با وجود نقش 
پر اهمیت اصناف در مواقع تصمیم گیری هیچ مشورتی 

با آنها نمی شود.

رای مجلس به استیضاح؛

فاطمی امین از وزارت صمت خداحافظی کرد

گرانی میوه به دلیل صادرات بی موقع مصرف بنزین خودرو ها ۲.۵ برابر استاندارد جهانی است
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3 بازار

مصرف برق در کشور با گرم تر شدن هوا رو به  افزایش گذاشته و 
شب و روز گذشته وارد کانال ۴۸ هزار مگاوات شد. هرچه هوای 
کشــور روبه گرم تر شــدن می رود میزان مصرف برق هم با وارد 
مدار شدن سیستم های سرمایشی افزایش می یابد. البته وزارت 
نیرو و صنعت برق کشور به گفته »علی اکبر محرابیان« وزیر نیرو 
با تدوین ۱۴۰ برنامه عملیاتی امکان اعمال خاموشــی به دلیل 

مصرف بیش از حد را خواهند گرفت.
تازه ترین گزارش شرکت مدیریت شبکه برق کشور نشان می دهد 
شب گذشته و در ساعت ۲۰ و ۱۰ دقیقه ۴۸ هزار و ۱۳۴ مگاوات 

برق مصرف شد که در مقایســه با ۴۱ هزار و ۷۲۱ مگاوات سال 
گذشته رشــدی بیش از ۶ هزار مگاوات دارد. بخش صنعت نیز 
شب گذشــته با مصرف ۶ هزار و ۳۶۸ مگاوات برق روند مصرف 

افزایشی را ثبت کردند.
روز گذشــته نیز مصرف بــرق ۴۸ هزار مگاواتی بــود به  طوری  
که در ســاعت ۱۳ و ۴۹ دقیقه میزان مصرف بــه رقم ۴۸ هزار 
و ۲۸ مگاوات رســید. میزان مصرف روز گذشــته در مقایســه 
با مدت  زمان مشــابه پارســال که ۳۹ هزار و ۴۹۵ مگاوات بود 
رشــدی بیش از ۸ هزار مگاوات یافته اســت. بخش صنعت نیز 

روز گذشــته ۵ هزار و ۹۵۴ مگاوات برق مصرف کــرده بود که 
نسبت به شب کمتر اســت. شب و روز گذشــته از مجموع برق 
تولیدی کشور ۵ هزار و ۲۱ مگاوات توسط انرژی های تجدیدپذیر 
تأمین شــده اســت. روزهای اخیر وزیر نیرو با اشاره به طراحی 
۱۴۰ اقدام اساســی برای تأمین برق فصل گرم گفت: یک اقدام 
از ۱۴۰ اقدام اساســی صنعت برق برای مردم شــریف اتفاقات 
بســیار ویژه و مثبتی را رقم می زد و یک خبر خوب است که در 
 هفته پیشرو و روز دوشنبه ۱۱ اردیبهشــت آن را به سمع و نظر

 مردم می رسانیم.

رئیس اتحادیه نانوایان تهران درباره پیگیري آردهاي بي کیفیت 
اظهار کرد: سال هاي گذشته نامه نگاریي هاي را با وزارت صنعت، 
معدن و تجارت و وزارت جهاد کشــاورزي و... داشته ایم و اعلام 
کرده ایم که کیفیت آرد تحویلي به نانوایي ها بسیار پایین است به 
همین دلیل روي کیفیت نان هم تاثیر گذار بوده، اما آنها همواره 
مدعي هستند که کیفیت آرد بسیار بالاست و نسبت به درخواست 

رسیدگي ما بي توجه بوده اند.
بیژن نوروزي مقدم، رئیــس اتحادیه نانوایان تهران در پاســخ 
به این ســوال که آیا درست است که گفته مي شــود نانوایي ها 
به دلیل هزینه هاي بــالا از آرد بي کیفیت اســتفاده مي کنند، 
گفت: متاســفانه در کشور گندم ها یکدســت نیست به همین 
دلیل آردهایي که در کشور تولید مي شود هم یکدست نیستند 
به همین دلیل برخي آردها در یک مقطع زمانــي به نانوایي ها 

تحویل داده مي شــود گلوتن بالایي دارند و غني هســتند اما 
 برخي آردهــا گلوتن پاییني دارند، به همیــن دلیل کیفیت نان 

پاییني هم دارند.
نوروزي مقــدم درباره هزینه هاي تحمیلي بــه نانوایي ها اظهار 
کرد: هــم اکنون قیمت هر کیســه آرد حدود ۳۲ هــزار تومان 
اســت که ۷۵۰۰ تومان هزینه حمــل و نقــل دارد و در مقطع 
کنوني شــرکت هاي حمل و نقــل هم اعلام کــرده اند که این 
قیمت کم اســت و دوباره باید هزینه حمل بالا بــرود در حالي 
 که حدود ۳۰ درصــد از هزینه قیمــت آرد مربــوط به هزینه 

حمل مي شود.
وي درباره تاثیر افزایش گراني ها بر کسب و کار نانوایي ها اظهار 
کرد: در ســال هاي اخیر تقاضاي جدید براي راه اندازي نانوایان 
کم شده اما نانوایي هاي که کار مي کنند به دلیل تکلیفي که براي 

تامین نان مردم دارند هنوز به فعالیت خود ادامه مي دهند. رئیس 
اتحادیه نانوایان تهران گفت: در مقطع کنوني درخواست افزایش 
قیمت نان بر اســاس تورم را داده ایم. به دلیل گراني ها در سال 

هاي اخیر تقاضاي جدید براي راه اندازي نانوایان کم شده است.
وي با اشاره به اینکه قیمت نان از سال ۹۹ تغییري نکرده است، 
گفت: با در نظر گرفتن تورم ســالانه حدود ۱۳۰ درصد تورم به 
نانوایي ها تحمیل شده اســت و در مقطع کنوني ما درخواست 
افزایش قیمت نان براســاس تورم داده ایــم. نوروزمقدم با بیان 
اینکه افزایــش قیمت خرید تضمیني گنــدم و آرد مي تواند بار 
هزینه نانوایي ها را بیشــتر کند، تصریح کرد: در شرایط کنوني 
ادامه فعالیت براي نانوایي ها هم سخت است چه برسد به اینکه 
دوباره آرد گران شود، به همین دلیل دولت باید تدبیري براي این 

مسئله بیندیشد.

نخستین همایش ملی پروژه مشترک سازمان خواربار و 
کشاورزی ملل متحد و وزارت جهاد کشاورزی موسوم 
به »TCP« با هدف افزایش بهره وری و فعال ســازی 
ظرفیت تولید کشــاورزی دیم آغاز بــه کار کرد. به 
گزارش سازمان تحقیقات، آموزش و ترویج کشاورزی، 
مظفر روســتایی، سرپرســت مؤسســه تحقیقات 
کشاورزی دیم کشــور در آئین گشایش این همایش 
ملی، ســطح زیر کشــت محصولات زراعی دیم در 
کشور را بیش از ۵ میلیون هکتار اعلام کرد که از این 
 میزان اراضی در سال بیش از ۶ میلیون تن محصول

 تولید می شود.
وی مدیریت زمان کشــت در شــرایط دیم به ویژه 
توســط کشــاورزان و بهره برداران در شرایط کنونی 
را مهم دانســت و اعلام کرد: بــا ۷۰ درصد مدیریت 
صحیح در زمان کشت در دیمزارها شاهد افزایش ۴۰ 
درصدی تولید خواهیم بود و در این راستا بهره گیری از 
فناوری های روز و ارقام جدید تحقیقاتی برای دستیابی 
به تولید پایدار ضروری است. وی بیان کرد: با توجه به 
کاهش بارش در کشور، کار کردن در شرایط دیم روز به 
روز سخت تر می شود و این مؤسسه باید بتواند در سایه 
تحقیقات و معرفی تکنولوژی های جدید، کشت دیم 

را به پایداری تولید برساند.
سرپرست مؤسسه تحقیقات کشــاورزی دیم کشور، 
هدف از ایجاد پایگاه هــای نوآورانه در اســتان ها را 
انتقال یافته های تحقیقاتی جدید و ترویج اســتفاده 
از دســتورالعمل های فنی مؤسســه اعلام کرد. وی 

افزود: مؤسســه تحقیقات دیــم در مناطق مختلف 
کشور ایســتگاه های تحقیقاتی دارد و پژوهش های 
بخش کشاورزی دیم ۱۶ استان در این مؤسسه انجام 

می شود.
مدیرکل دفتر امور غلات و محصولات اساسی وزارت 
جهاد کشاورزی نیز در این مراسم گفت: طرح مشترک 
ایران و فائو از ابتدای ســال زراعی جاری در ۴ استان 
آذربایجان شــرقی، اردبیل، همدان و کردستان اجرا 
می شود و این طرح دو ســاله در جهت تأمین امنیت 
غذایی، کشــاورزی پایدار و توسعه روستایی کشورها 
طراحی شده است. فرامک عزیزکریمی افزود: محققان 
مؤسسه دیم تجربیات ارزشمندی در زمینه دیم دارند 
و لازم است با توجه به افزایش جمعیت و مشکل کم 
آبی در کشور از دانش فنی محققان کشورهای دیگر 

در خصوص افزایش تولید در دیمزارها استفاده کرد.
وی عدم رعایــت تناوب در دیمزارها را از مشــکلات 
اساسی تولید برشــمرد و اظهار امیدواری کرد که با 
رعایت تناوب، سهم علوفه، دانه روغنی و حبوبات در 

تناوب با غلات افزایش یابد.
مشاور ارشد فائو نیز در این مراسم، به فعالیت های دفتر 
مرکزی فائو در خصوص کشاورزی حفاظتی و افزایش 
تولید در دیمزارها پرداخــت. دکتر بوژو در خصوص 
کشــاورزی حفاظتی اظهار کرد: کشاورزی حفاظتی 
صرفاً یک هدف حفاظتی نیست بلکه یک مکانیزم برای 
تولید محصولات کشاورزی است و به دلیل مزایای زیاد 

در دنیا استفاده از آن در حال افزایش است.

طبق برآورد نهادهــای تخصصی به نظر می رســد مجموع 
قاچاق بنزین و گازوئیل از کشــور حدود روزانه ۱۵ میلیون 
لیتر باشــد که معادل ســالانه ۴ میلیارد دلار خسارت است. 
با پیشــی گرفتن میزان مصرف بنزین و گازوئیل از تولید در 
سال ۱۴۰۲، بحث درباره برآورد میزان قاچاق این دو سوخت 
از کشــور و راهکارهای قاچاقچیان در فضای رسانه ای کشور 

داغ شده است.
طبیعی است که اختلاف قیمت بنزین و گازوئیل در داخل و 
خارج از کشور، انگیزه برای قاچاق سوخت را افزایش می دهد، 
در حــال حاضر میانگین قیمــت داخلی بنزیــن و گازوئیل 
لیتری ۲۰۰۰ و ۳۰۰ تومان است درحالی که ارقام صادراتی 
این فرآورده ها بین ۲۰ تا ۴۰ هزار تومان در بازار کشــورهای 

همسایه به فروش می رسد.
شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده هــای نفتی به عنوان 
تخصصی ترین شرکت دولت در حوزه تولید و توزیع سوخت، 
منبع موثقی برای برآورد میزان قاچاق سوخت از کشور است؛ 
جلیل سالاری مدیرعامل این شرکت با اشاره به ایجاد انگیزه 
برای قاچاق سوخت می گوید: قیمت گازوئیل در داخل کشور 
۳۰۰ و ۶۰۰ تومان است و این در حالی است که این سوخت در 
کشورهای همسایه تا ۴۰ هزار تومان قیمت گذاری می شود. 

این اختلاف قیمت انگیزه برای قاچاق ایجاد کرده و آن را از نظر 
اقتصادی جذاب می کند.

وی اظهار داشــت: در حال حاضر روزانــه ۸۴ میلیون لیتر 
گازوئیل در حوزه حمل و نقل مصرف می شــود، در مجموع 
مصرف گازوئیل در کشور بر اساس پیش بینی ها نباید بیشتر 
از ۷۵ میلیون لیتر در روز باشــد و از همین رو اختلاف حدود 
۱۰ میلیون لیتری مصرف واقعی گازوئیل و توزیع آن در کشور 

وجود دارد.
در حــال حاضر پدیده قاچــاق ســوخت از نیروگاه ها نیز به 
امر مرسومی تبدیل شده اســت؛ مالک شریعتی سخنگوی 
کمیسیون انرژی مجلس نیز در مصاحبه ای با اشاره به قاچاق 
سوخت از نیروگاه ها گفت: بخش اصلی و عمده قاچاق گازوئیل 
کشور مربوط به نیروگاه ها و به میزان ۱.۵ میلیارد لیتر در سال 
است. نهادهای نظارتی از مجلس تقاضا کرده اند فکری به حال 
حجم بالای تخلفات نیروگاه ها در قاچاق سوخت انجام دهد. 
برخی تانکرهای وارد شده به نیروگاه با فاکتورسازی سوخت 
مایع را تخلیــه نمی کنند تا با چندین برابــر قیمت به خارج 

قاچاق کنند.
اما قاچاق ســوخت تنها به گازوئیل ختم نمی شود و در حوزه 
بنزین نیز با وجود ســامانه هوشمند ســوخت این اتفاق رخ 

می دهد؛ جلیل سالاری در این باره توضیح می دهد: بخشی از 
مصرف بنزین در حوزه قاچاق اتفاق می افتد که لازم است برای 
جلوگیری از آن اقدام هایی انجام شــود. مقدار قاچاق بنزین 
کشــور روزانه ۵ میلیون لیتر برآورد می شــود. بخشی از این 
قاچاق از طریق مهاجرت کارت های هوشمند سوخت انجام 
می شود که با طرح های مختلف اجرایی تلاش می کنیم آن را 

رصد و از وقوع آن جلوگیری کنیم.
شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی در گزارشی 
عنوان کرده است: در حال حاضر حدود ۱۹ میلیون خودرو و 
کارت سوخت در کشور وجود دارد که بخش اعظم سهمیه آزاد 
آنها هرگز استفاده نمی شود ولی متاسفانه شاهد آن هستیم 
که کارت های سوخت به تعداد بالا به سمت استان های مرزی 
منتقل می شــود و ظرف چند روز اول ماه سهمیه آنها خالی 

می شود که مشخصا صرف قاچاق می شود.
طبیعی اســت که با افزایش میزان قاچاق سوخت، کشفیات 
قاچاق نیز رشــد قابل توجهی داشته باشد. امیر محمد پرهام 
فر معاون دفتر پیشگیری ســتاد مبارزه با قاچاق کالا با اشاره 
به افزایش قاچاق ســوخت در کشــور گفت: در سال ۱۴۰۱ 
کشفیات نفتی در حوزه بنزین ۲۵۰ درصد و در حوزه گازوئیل 
۶۹ درصد رشد داشته است. کشفیات بنزین قاچاق در سال 

۱۴۰۰ حــدود ۴۲۱ هزار لیتــر بوده و در ســال ۱۴۰۱ این 
کشفیات به حدود ۱ میلیون و۵۴ هزار لیتر رسیده است که 
با رشدی ۲۵۰ درصدی مواجه بوده است. وی ادامه داد: این 
مطلب را باید اضافه کنم که کشفیات گازوئیل در سال ۱۴۰۰ 
حدود ۳۰ میلیون لیتر بوده که در سال ۱۴۰۱ تقریبا افزایشی 

۶۰ درصدی داشته و به حدود ۵۰ میلیون لیتر رسیده است.
وقتی انگیزه فراوانی برای قاچاق سوخت وجود داشته باشد، 
طبیعی است که بسیاری از مردم با روش های گوناگون اقدام 
به قاچاق سوخت می کنند. روایت ســید مرتضی اولادعلی، 
معاون فرهنگی، اجتماعی مرزبانی اســتان هرمزگان در این 
باره را بخوانید. اولادعلی می گوید: روزانه قریب به ۱۰ میلیون 
لیتر سوخت از استان هرمزگان قاچاق می شود. برخورد قاطع 
مرزبانان و نیروهای انتظامی و دستگاه قضایی با پدیده قاچاق 
و برخورد با سر شبکه ها و قاچاق های سازمان یافته و توقیف 
هزاران دستگاه خودرو و صدها فروند شناور حامل سوخت، اما 
همچنان میلیون ها لیتر گازوئیل روزانه از اســتان هرمزگان 
قاچاق می شود. ده ها هزار میلیارد تومان از سرمایه های این 
مملکت که برای چرخش چرخ تولید و اقتصاد هزینه می شود، 

توسط قاچاقچیان سوخت به یغما می رود.
وی همچنین یکی از عوامل افزایش آمار بیکاری در اســتان 

هرمزگان را وجود مشــاغل کاذب همچون قاچاق ســوخت 
و ســودهای بادآورده دانســت و گفت: وقتی یک جوان بیان 
می کند که روزانــه می تواند ۳۰ تا ۵۰ میلیــون تومان از راه 
قاچاق سوخت درآمد داشته باشد، قطعاً از شغل های کارگری 
و ساختمانی و یا اداری با حقوق ماهیانه ۸ تا ۱۰ میلیون تومان 
استقبال نمی کند و بسیاری از آمارهای بیکاری هرمزگان با 
واقعیت میدانی همچون سایر اســتان های کشور همخوانی 

ندارد.
 معاون فرهنگی، اجتماعی مرزبانی استان هرمزگان می گوید: 
کل خودروهای مینی بوس یکی از استان های مرکزی کشور 
در جاده های درون اســتانی حدود ۲۰۰ دســتگاه است اما 
در یک روســتای نوار مرزی هرمزگان بیش از ۷۰۰ دستگاه 
مینی بوس در چرخه قاچاق سوخت هســتند و در برخی از 
منازل بیش از ۱۰ دستگاه خودرو برای فعالیت در امر قاچاق 

سوخت مستقر است.
بنابراین گزارش در مجموع طبق برآورد نهادهای تخصصی به 
نظر می رسد مجموع قاچاق بنزین و گازوئیل از کشور حداقل 
روزانه ۱۵ میلیون لیتر باشد، معادل سالانه ۴ میلیارد دلاری 
خسارت، اما جالب اینکه هم اکنون برخی از رسانه ها در حال 
تکذیب موضوع قاچاق و هدررفت سرمایه ملی کشور هستند.

مصرف برق وارد کانال ۴۸ هزار مگاوات شد

ناهمخواني هزينه نانوايان با تورم و قيمت نان

آغاز همکاری »فائو« با ايران برای افزايش بهره وری توليد

خسارت حداقل ۴ ميليارد دلاری کشور از قاچاق سوخت
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وزارت جهاد کشــاورزی اعلام کــرد: صادرات 
خوراک دام و طیور از تاریخ ۹ اردیبهشــت ماه 
۱۴۰۲ ممنوع است. به گزارش تسنیم سید جمال 
مدرســی دره سرپرست دفتر توســعه صادرات 
معاونت توسعه بازرگانی وزرات جهاد کشاورزی 
در نامه ای نوشت:با عنایت به واردات مواد اولیه 
تولید خــوراک دام و طیور بــا ارز نیمایی با نرخ 
رسمی و ضرورت بازنگری در سیاست ها و برنامه 
های صادراتی، صادرات خوراک دام، طیور با کد 
تعرفه هــای۲۳۰۹۹۰۹۰ و۲۳۰۹۰۵۰ از تاریخ 

۹ اردیبهشت ماه ۱۴۰۲ متوقف اعلام می شود.
در بخش دیگری از این نامه آمده اســت: شایان 
ذکر است شرکت هایی که دارای موافقت اولیه 
از جلسات قبلی کمیته برای صادرات هستند نیز 
موظفند صادرات خود را متوقف نمایند. بنابر این 
گزارش میزان واردات نهاده های دامی به کشور 
در سال گذشته با کاهش ۱۹ درصدی نسبت به 
دوره مشابه سال ۱۴۰۰ به بیش از ۱۴ میلیون و 

۳۴۵ هزار تن رسید.
ارزش واردات نهاده های دامی در سال  ۱۴۰۱، 
بیش از ۷میلیارد دلار بوده که نســبت به دوره 

مشابه سال گذشته تغییری نداشته است. لازم 
به ذکر است؛ در سال گذشته بیش از ۸ میلیون 
تن ذرت به ارزش بیش از ۳.۲ میلیارد دلار وارد 
کشور شده که در مقایســه با دوره مشابه سال 
گذشــته به لحاظ وزنی ۱۷ درصد و ارزشــی ۳ 

درصد کاهش را تجربه کرده است.
همچنین در بازه مورد نظر در این گزارش، بیش 
از ۲.۳ میلیــون تن جو بــه ارزش بیش از ۹۹۰  
میلیون دلار وارد شــده که در مقایســه با سال 
۱۴۰۰ به لحاظ وزنی و ارزشی به ترتیب کاهش 

۲۹ و یک درصدی داشته است.
براســاس این گزارش، در ســال ۱۴۰۱ بیش از 
۱.۳ میلیون تن کنجاله ســویا به ارزش بیش از 
۸۵۴ میلیون دلار وارد کشــور شده که به لحاظ 
وزنی و ارزشی در مقایسه با سال ۱۴۰۰ به ترتیب 
کاهش ۴۳ و ۳۳ درصدی را نشــان می دهد. در 
سال گذشته بیش از ۲.۵ میلیون تن دانه سویا به 
ارزش بیش از ۱.۹ میلیارد دلار وارد شــده است 
که در مقایسه با سال ۱۴۰۰ به ترتیب افزایش ۱۵ 
و ۳۶ درصدی را به لحاظ وزنی و ارزشــی تجربه 

کرده است.

مبادلات تجاری ایــران و ترکیه در ســه ماهه 
نخســت ۲۰۲۳ به بیش از ۱.۳ میلیــارد دلار 
رســید و ترکیــه در این مــدت بیــش از ۱.۵ 
میلیــارد مترمکعــب گاز از ایــران وارد کرد. 
جدیدترین آمار منتشــر شــده از ســوی اداره 
آمار ترکیه نشــان می دهد مبادلات تجاری این 
کشــور با ایران در ۳ ماهه نخســت سال جاری 
 میلادی به یــک میلیــارد و ۳۷۹ میلیون دلار

 رسیده است.
ارزش تجارت ایران و ترکیه در این دوره نسبت به 
مدت مشابه سال قبل ۱۴ درصد کاهش داشته 
اســت. در ماه های ژانویه تا مارس سال ۲۰۲۲ 
ارزش تجارت ایران و ترکیه یک میلیارد و ۶۱۹ 

میلیون دلار اعلام شده بود.
بر اســاس این گزارش صادرات ترکیه به ایران 
در ماه های ژانویه تا مــارس ۲۰۲۳ با افزایش ۲ 

درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل مواجه 
شده و به ۷۰۲ میلیون دلار رسیده است. ترکیه 
در ژانویه تا مارس ۲۰۲۲ بالــغ بر ۶۸۷ میلیون 

دلار کالا به ایران صادر کرده بود.
واردات ترکیه از ایران در سه ماهه امسال نیز ۶۷۷ 
میلیون دلار اعلام شــده که این رقم نسبت به 
واردات ۹۳۲ میلیون دلاری در مدت مشابه سال 
قبل ۲۷ درصد کاهش داشــته است. همچنین 
اداره آمار اروپا )یورو استات( از صادرات ۱ میلیارد 
و ۵۶۷ میلیون مترمکعبــی گاز ایران به ترکیه 
در ســه ماهه ۲۰۲۳ خبر داده اســت. صادرات 
گاز ایران به ترکیه در این دوره نســبت به مدت 
مشابه سال قبل ۱۷ درصد کاهش داشته است. 
ایران در سه ماه سال ۲۰۲۲ بالغ بر یک میلیارد 
 و ۸۹۱ میلیون مترمکعب گاز بــه ترکیه صادر

 کرده بود.

با توجه به نزدیک شدن فصل 
جابه جایی، مستاجران نگران 
از قیمت گذاری ها برای اجاره 
بها هســتند. به گزارش مهر، 
مردم عامل گرانی اجاره بها را 
مشاورین املاک می دانند نکته این است که در سایت های 
مجازی برخــی از صاحبخانه ها قیمت خانــه را بالاتر از 
مشاورین املاک گذاشــته اند. بیت ستاری، کارشناس 
مسکن در خصوص اینکه آیا مشاورین املاک قیمت گذار 
هستند یا خبر به مهر پاسخ داد: مردم سالیان سال است 
که گرانی مسکن را به گردن دیگران می ندارند در صورتی 
که کمبود مسکن دلیل اصلی گرانی ها است نه مشاورین 
امــلاک. وی در ادامه بیان کرد: مشــاورین املاک فقط 
می توانند یک دهم درصد روی قیمت مسکن تأثیر بگذارند 
نه اینکه قیمت گذاری کنند شاید در قیمت یک ساختمان 
خاص تأثیر داشته باشند اما اینکه کلاً قیمت گذاری توسط 

مشاورین املاک باشد اشتباه است.
این کارشناس مسکن در خصوص افزایش اجاره بها گفت: 
هر ســال در همین زمان اجاره بها افزایش پیدا می کرد 

با توجه به اینکه همه کالاها تا ۷۰ درصد افزایش قیمت 
داشته اســت اجاره خانه نیز بر همین مبنا افزایش پیدا 
خواهد کرد و این کوچ معکوس مســتأجران را به همراه 
خواهد داشت مستأجر از خانه ۱۰۰ متری به ۵۰ متری و از 
منطقه ای به منطقه ای پایین تر خواهد رفت. فرهاد بیضایی، 
کارشناس مسکن در خصوص تأثیر مشاورین املاک بر 
قیمت گذاری به مهر گفت: همیشه بحث این بوده است 
که مشاورین املاک قیمت گذاری می کنند اما مشاورین 
املاک سیگنال گرانی ارسال می کنند اما تعیین کننده 
نیستند شاید در گذشته با دریافت کمیسیون باعث گرانی 
بودند اما امروزه با قانون گذاری دیگر این اتفاق رخ نمی دهد 
و قیمت مسکن به عرضه و تقاضا بستگی دارد. وی در ادامه 
بیان کرد: اول از همه باید عرضه به قدری باشد که تقاضا 
را پوشش دهد و قیمت ها به یک تعادل برسد یک راهکار 

برای مستأجران نیست افزایش عرضه رخ داده است.
این کارشناس مسکن راهکار کنترل قیمت گذاری بیان 
کرد: طرفه عرضه باید مدیریت شود که منجر به افزایش 
ســرمایه گذاری و زمین که موانع اصلی تأمین مسکن 
هستند را برطرف کنیم بحث سیاست های شهرسازی 
را مورد بازنگری قرار دهیم طرح هــای جامع باید مورد 
بازنگری قرار گیرد و در جاهایی که مشکل زمین است باید 

شهر توسعه پیدا کند که زمین های ذخیره شهری برای 
ساخت واحدهای مسکونی جدید شکل گیرد دولت نگاه 
مناسبی برای برون رفت از رکود ساخت و ساز ندارد و این 
منجر به کاهش عرضه شده است در بحث نهضت ملی هم 
از همان اول مورد انتقاد بوده است و این انتقادات هم عیان 
شده اســت و امکان جذب تقاضا داشته باشیم رد فرمت 
فعلی نهضت ملی مسکن وجود ندارد دولت باید به توجه به 
محدودیت ها با اولویت زمین های شهری برای بهبود عرضه 
مسکن شکل دهد. وی در ادامه بیان کرد: مدیریت تقاضا در 
بازار طیف تقاضاها سرمایه های مفید و مصرفی و مخربی که 
در بازار وجود دارد دولت باید برخورد مناسب داشته باشد 
با نگاه علمی می توان تقاضای کاذب را حذف کند و شرایط 

را به نفع سرمایه گذاران واقعی تغییر دهد.
فرهاد بیضایی گفت: با توجه به رشد مهاجرت از کشورهای 
همسایه تقاضای دریافت مسکن توسط اتباع خارج بیشتر 
شده است و این هم دلیلی برای کمبود مسکن است و باید 
اول برای این مهاجرین کمپ بزنیم تا مستقیم اتباع وارد 
بازار مسکن نشــوند تا کمبودهای موجود بیشتر از قبل 
نشود و باید اینگونه تقاضاها کمتر شود. وی در پایان گفت: 
بحث سایت های مجازی اجاره بها که معاملات مسکن را 
مدیریت می کند و فعالیت گردش مالی را مدیریت می کند 
و یک شرایط نسبتاً ایمن و سیف با کاهش واسطه گری 

عرضه و تقاضا را مدیریت می کند.
این در حالی است که دولت تا ۱۵ شهریورماه به مالکان 
واحدهای مســکونی فرصت داده تا خانه های خود را به 
فروش برسانند یا اجاره بدهند؛ در غیر این صورت مشمول 
مالیات خانه های خالی می شوند. به گزارش ایسنا، دولت 
قصد دارد در سال جاری ۲۰۰۰ میلیارد تومان از مالکان 
خانه های خالی، مالیات اخذ کند. البته مسئولان می گویند 

که هدف، بالا بردن درآمدهای دولت نیست بلکه افزایش 
عرضه به منظور کنترل بازار مسکن و اجاره بها هدف غایی 
محسوب می شــود. قانون مالیات بر خانه های خالی از 
آذرماه ۱۳۹۹ تصویب شد اما به دلیل ضعف در مکانیزم 
دقیق شناســایی، هنوز اجرای این قانون شکل جدی به 
خود نگرفته است. با این حال مسئولان دولتی در روزهای 
اخیر به مالکان خانه های خالی اعــلام کرده اند که از ۱۵ 
شهریورماه قانون مالیات بر خانه های خالی با قدرت وارد 
فاز اجرا خواهد شد. در این خصوص خلیل محبت خواه ـ 
مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران خطاب به صاحبان 
خانه های خالی در شهر تهران و ۴۸ شهر استان تهران گفته 
است: دولت مصمم است برای ساماندهی بازار اجاره خانه 
های خالی را شناسایی کند و در این راه از آمار شهرداری ها، 
سامانه جامع املاک و اسکان، دستگاههای خدمات رسان 
و... استفاده می کند و پس از شناســایی قانون مالیات بر 
خانه های خالی و مالیات بر خانه های لوکس اعمال خواهد 
شد. به صرف و صلاح موجران اســت که خانه هایشان را 
اجاره بدهند. اسفندماه ســال گذشته ابوالفضل نوروزی ـ 
سرپرست دفتر اقتصاد مســکن وزارت راه و شهرسازی از 
ثبت اطلاعات ملکی بیش از ۷۳ میلیون شخص حقیقی 
و حقوقی در سامانه املاک و اســکان خبر داد و گفت که 
شناسایی خانه های خالی در حال افزایش است و با اولویت 
دانه درشت ها این مالیات اخذ خواهد شد. به همین منظور 
وزارت راه و شهرســازی طی نامه ای فهرســت اشخاص 
حقوقی و حقیقی دارای بیش از ۱۰۰ و بین ۵۰ تا ۱۰۰ واحد 
مسکونی خالی را به سازمان امور مالیاتی ارسال کرده است.

طبق آمار سال ۱۳۹۵ حدود ۲.۶ میلیون واحد مسکونی 
خالی از سکنه در کشور وجود دارد که حدود ۵۰۰ هزار 
واحد آن در استان  تهران است. چند روز پیش نیز اعلام شد 
که ۶۵ هزار واحد مسکونی خالی در شهر جدید پردیس، 
۴۵ هزار واحد خالی و در حال ساخت در منطقه ۲۲ تهران 
و ۱۰ هزار واحد خالی متعلق به بانک ها و ادارات در استان 
تهران اســت. با توجه به این که مالیات خانه های خالی 
مشمول اشخاص حقیقی و حقوقی خواهد شد، واحدهای 
متعلق به بانک ها و ادارات نیز هدف مالیات قرار می گیرند.

بر اساس قانون مالیات خانه های خالی مصوب آذرماه سال 
گذشته، اگر واحد مسکونی در شهرهای بالای ۱۰۰ هزار 
نفر بیش از ۱۲۰ روز خالی از سکنه باشد،  مشمول مالیات 
می شــود و به ازای هر ماه بیش از زمــان مذکور،  ماهانه 
مشمول مالیاتی بر مبنای مالیات بر درآمد اجاره به شرح 
ضرایب سال اول معادل شش برابر مالیات متعلقه، سال 
دوم معادل ۱۲ برابر مالیات متعلقه و ســال سوم به بعد 

معادل ۱۸ برابر مالیات متعلقه خواهد شد.  

News kasbokar@gmail.com

صاحبخانه ها قیمت ها را بالاتر از مشاورین املاک گذاشته اند

کوچ معکوس مستاجران
اتباع خارجی از دلایل افزایش تقاضای مسکن 

صادرات خوراک دام و طيور ممنوع شد

صادرات ۱.۵ ميليارد مترمکعبی گاز طبيعی به ترکيه 
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وزیر ارتباطات: 
۳ میلیون خانوار تحت پوشش فیبر نوری قرار گرفتند

وزیر ارتباطات گفت: تا امروز این پروژه در ۴۵۵ شــهر آغاز شده و بیش از 
۱۲۰۰ کیلومتر فیبرکشی انجام شــده است و قریب به سه میلیون خانوار 

تحت پوشش فیبرنوری قرارگرفته اند.
عیسی زارع پور در یکی از پیامرســان های بومی نوشت: »سه شنبه هفته 
قبل اولین جلسه ماهانه کنترل پروژه بررسی میزان پیشرفت پروژه ملی 
فیبرنوری کسب و کارها و منازل در سال جدید را برگزار کردیم. هدف از 
برگزاری این جلســه که در آن مدیران اپراتورهای ثابت و سیار مشارکت 
کننده در پــروژه و همچنین همکاران وزارتخانــه ای مرتبط با این پروژه 
حضور دارند، بررســی ماهانه میزان پیشــرفت پروژه، دریافت مشکلات 
پیشــنهادات و انتقادات مجریان طرح و نیز رفع نیازمندی ها و مشکلات 
احتمالی آنها در ارتباط با بخش های مختلف وزارتخانه و دولت در راستای 
تکمیل این ابر پروژه است. انشــالله با اتمام این پروژه که به به نوعی مهم 
ترین پروژه زیرساخت ارتباطی کشور محســوب می شود، عقب ماندگی 
های کشور در حوزه ارتباطات ثابت رفع شده و کیفیت ارتباطات به نحوه 
چشــمگیری افزایش پیدا خواهد کرد. دولت سیزدهم با تمام توان بخش 
های مختلف خود پای کار اجرای این ابر پروژه آمده است و در این مسیر از 
هیچ تلاشی فروگذار نخواهد بود. اگرچه از زمان شروع این پروژه در دولت 
سیزدهم، زمان زیادی صرف انجام امور مقدماتی مانند طراحی کلان، تامین 
منابع مالی، تصویب قوانین و مقررات لازم، هماهنگی اپراتورها و همچنین 
هماهنگی با سایر ذینفعان همچون اســتانداری ها و شهرداری شد، اما به 
لطف خدای بزرگ و تلاش زیست بوم ارتباطی کشور تا امروز این پروژه در 
۴۵۵ شهر آغاز شده و بیش از ۱۲۰۰ کیلومتر فیبرکشی انجام شده است و 

قریب به سه میلیون خانوار تحت پوشش فیبرنوری قرارگرفته اند.
ما تلاش می کنیم انشالله تا پایان سال جاری میزان پوشش فیبرنوری به 
ده میلیون خانوار افزایش یابد. البته باید عرض کنم برای بهره مندی مردم 
عزیز از این سرویس، تسهیلات و مزایای زیادی توسط دولت در نظر گرفته 
شده که متاسفانه اغلب هموطنان عزیز از آن بی اطلاع هستند. به همین 
دلیل به روابط عمومی وزارتخانه دستور دادم تا با همکاری اپراتورها اقدامات 
لازم جهت اطلاع رسانی در ســطح جامعه را انجام دهند. جا دارد اینجا از 
همراهی و هماهنگی استانداری ها و شهرداری ها هم در اجرای این پروژه 

ملی تشکر و قدردانی کنم.«

زنان متخصص خواستار تسهیل فعالیت در زیست بوم 
فناوری و نوآوری شدند

نشست بنیاد زنان متخصص با حضور جمعی از بانوان فعال در شرکت های 
دانش بنیان و فناور برگزار شد تا زمینه برای تســهیل فعالیت این قشر از 
فعالان زیست بوم نوآوری و فناوری فراهم شود. به گزارش معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، نشست صمیمانه مسئولان 
معاونت علمی با بانوان فعال زیست بوم فناوری و نوآوری کشور، با حضور 
رضا اسدی فرد معاون توسعه شرکت های دانش بنیان، شقایق حق جوی 
جوانمرد رئیس مرکز توسعه فناوری های راهبردی، مهدی صفاری نیا رئیس 
پارک فناوری پردیس و رضا محمودی لموکی معاون حقوقی و امور مجلس 

معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری برگزار شد.
این نشســت که با حضور ۱۵ نفر از بانوان مدیر و اثرگذار در شــرکت های 
دانش بنیان برگزار شد، در امتداد بازدید روح الله دهقانی معاون علمی، فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری از نمایشگاهی از شرکت های دانش بنیان 
برگزیده با مدیریت عامل بانوان که در حاشیه نخستین رویداد دانش بنیان 
»زنان متخصص« برپا شــده بود، برگزار شــد. در نخســتین رویداد زنان 
متخصص، علاوه بر معرفی و ارتقای توانمندی بانوان در حوزه شرکت های 
دانش بنیان و فناور، زمینه برای برگزاری کارگاه های تخصصی، نشست های 
بیان تجربه و معرفی زنان توانمند را فراهم کرده بود. بر همین اساس و از میان 
بانوان برگزیده رویداد، تعدادی از بانوان در این نشست حضور یافتند. در این 
نشست مدیران و فعالان زن در حوزه های گوناگون فناوری همچون پلیمر، 
زیست فناوری، برق و الکترونیک، مخابرات و سیستم های خودکار، صنایع 
نرم و فرهنگی، دارو و فرآورده های پیشــرفته تشــخیص و درمان، فناوری 
اطلاعات و ارتباطات و نرم افزارهای رایانه ای و ســایر حوزه های فناورانه، به 

بیان دیدگاه ها، دغدغه ها و دستاوردهایشان پرداختند.
در این نشست رضا اسدی فرد معاون توسعه شرکت های دانش بنیان معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری از مبنا قرار گرفتن 
میزان اثرگذاری، پیشرفت و ارزش آفرینی شرکت ها به عنوان مبنای ساختار 
تحولی ارزیابی دانش بنیان ها خبر داد و گفت: در تلاش هستیم تا یک بازنگری 
در دسته بندی ها و حمایت های این حوزه داشته باشیم. وی افزود: پیش از 
این به پیچیدگی فناوری شرکت های دانش بنیان تمرکز داشتیم، اما در حال 
حاضر درصدد هستیم شــاخص های دیگری را نیز در زمینه مطلوبیت های 
ملی به شاخص ها اضافه کنیم. اسدی فرد با اشاره به این که پس از یک دهه 
حرکت در مسیر حمایت و کمک به توسعه زیست بوم دانش بنیان در کشور، 
اکنون این زیست بوم به یک رشد قابل توجه رسیده است، ادامه داد: موضوع 
دانش بنیان حدود یک دهه است که در کشــور مطرح شده و رویکرد ما در 
این باره، ایجاد یک فضای حمایتی از شرکت ها بر مبنای عملکرد و دستاورد 
این شرکت ها است. وی با تاکید بر این که جامعه از فناوری های دانش بنیان 
انتظار تولید ثروت، ایجاد اشتغال و توجه به مسائل ملی دارد، افزود: ما قصد 

داریم از همین طریق به سبد متوازنی از شاخص ها برسیم.
معاون توسعه شــرکت های دانش بنیان معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری با بیان اینکه در حال حاضر تعهد برای رشد و 
توسعه شرکت های دانش بنیان از اهمیت بالایی برخوردار است، گفت: رشد 
صادرات، میزان سرمایه گذاری، جذب سرمایه و توسعه نیروی انسانی در 
شرکت ها از اهمیت بالایی برخوردار است. اسدی فرد ادامه داد: بر همین 
اساس یک تغییر بزرگ در تعریف شرکت های دانش بنیان و دسته بندی های 
آنان و حمایتهای آنها به وجود آمده اســت. وی با بیــان این که در زمینه 
علوم انسانی و بروندادهای شــرکت های این حوزه نیاز است با متر و معیار 
دیگری بسنجیم ادامه داد: سیستم فعلی ما بر اساس فناوری های سخت 
پایه گذاری شده و باید روش ســنجش متفاوتی برای صنایع خلاق و علوم 

انسانی ایجاد شود.
معاون توسعه شــرکت های دانش بنیان معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری با اشاره به مدل جدید ارزشیابی شرکت های 
دانش بنیان گفت: سعی داریم بدون دســت بردن به فرایندهای پیچیده 
شــرکت ها به ارزیابی آنان بپردازیم و از روی خروجی های بیرونی قضاوت 
کنیم. رویکرد جدید ما حرکت از کمیت به سوی کیفی سازی معیارهاست.
در ادامه این نشست بانوان فعال زیست بوم فناوری و نوآوری کشور درباره 
دغدغه های شرکت های دانش بنیان، از جمله جذب پسادکتری، امریه های 
دانش بنیان، انواع معافیت ها و تســهیلات در نظر گرفته شده برای دانش 
بنیان ها و موانع پیش روی شرکت های حوزه علوم انسانی به بحث و گفت 

وگو پرداخته و به پرسش های آن ها پاسخ داده شد.

اخبار

معاون توسعه شرکت های 
دانش بنیان معاونت علمی، 
فنــاوری و اقتصــاد دانش 
بنیان ریاســت جمهوری 
نمایشــگاه  برپایــی  از 
محصولات دانش بنیان، خلاق و فنــاور در حوزه 
محرومیت زدایی )آبادیران( از ۲۳ تا ۲۵ خرداد ماه 
سال جاری در شبستان مصلای امام خمینی )ره( 

تهران خبر داد.
رضا اسدی فر در نشست خبری نمایشگاه فناوری 
و محصولات محرومیت زدا )آبادایران( به افزایش 
تعداد شــرکت های دانش بنیان به بیش از هشت 
هزار شــرکت اشــاره کرد و افزود: یکی از دغدغه 
های معاونت علمی ریاست جمهوری این است که 
با توجه به قوانین و تســهیلات مختلف حمایتی از 
دانش بنیان ها، آنها نیــز بتوانند خدمات فناورانه 
خود را به عموم جامعه به خصوص مناطق محروم 

ارائه کنند.
وی با تاکید بــر اینکه در حال حاضر بســیاری از 
مسایل و مشکلات روســتاها می تواند به واسطه 
دانش بنیــان ها مرتفع شــود، رفع مشــکل آب 
شرب ۱۰۰ روستا در اســتان کرمان توسط یکی 
از شــرکت های دانش بنیان در سال های اخیر را 
از آن جمله نام برد. معاون توســعه شــرکت های 
دانش بنیان معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاســت جمهوری در ادامه یکــی از برنامه 
های آتی این مجموعه به کمک دانش بنیان ها را 
تامین ماشین آلات مورد نیاز کارگاه های کوچک 
مردمی با هدف توسعه هرچه بیشتر کسب و کار و 

اشتغالزایی عنوان کرد.
اســدی فر تصریــح کرد: نخســتین نمایشــگاه 
محصــولات دانــش بنیان، خــلاق و نــوآور در 
حوزه محرومیــت زدایی در پنج بخش مســکن 
و زیرســاخت های توسعه روســتایی، کشاورزی، 
دامپروری، شیلات، ماشین آلات کوچک مقیاس 
)جهت ایجاد اشــتغال(، ســلامت، بهداشــت و 
توانبخشــی و فناوری های آموزشی برپا می شود. 

وی هدف از برگــزاری این نمایشــگاه را نمایش 
فناوری های بــه روز دانش بنیان در راســتای رفع 
مشکلات مناطق محروم توســط نهادهای متولی 
آبادانی و محرومیــت زدایی همچون کمیته امداد 
و بنیاد مستضعفان در کشــور و کلیه مراکز فعال 
در این حوزه بیان کرد. معاون توسعه شرکت های 
دانش بنیان معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش 
بنیان ریاست جمهوری همچنین گفت: انتظار می 
رود این نمایشگاه یک بازارگاه داخلی برای عرضه 
فناوری برای محرومیت زدایی و ایجاد اشتغال در 

کشور باشد.
معاون توســعه شــرکت های دانش بنیان معاونت 
علمــی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیــان، اعطای 
جایزه وقف فناورانــه را از برنامه های جنبی اولین 
نمایشــگاه آباد ایران دانســت که چند ماه بعد از 
این نمایشگاه برگزار می شــود و گفت: همچنین 
پایلوت ماشــین آلات کوچک در این نمایشــگاه 
اجرایی می شــود. رضا اســدی فرد افزود: در حال 
حاضــر ۸۳۰۰ شــرکت دانش بنیان در کشــور 
راه اندازی شده اســت و از طریق قوانین حمایت از 
شــرکت های دانش بنیان و قانون جهش تولید که 
 در سال ۱۴۰۰ به تصویب رسید، از این شرکت ها 

حمایت می شود.
وی یکــی از دغدغه هــای معاونــت علمــی 
ریاست جمهوری را حمایت از زیست بوم نوآوری 
و فناوری کشور دانست و اظهار کرد: این معاونت 
در تلاش است تا اقتصاد تک محصولی و منبع محور 
به اقتصاد دانش بنیان و ناشی از دانش تبدیل شود 
و از سوی دیگر از شرکتها که از منابع عمومی برای 
آن ها هزینه می شود، انتظار می رود از دستاوردهای 
آنها در کشور و به ویژه محرومیت زدایی مورد بهره 

برداری قرار گیرد.
اسدی فرد با تاکید بر اینکه در حال حاضر بسیاری 
از مسائل و مشکلات روســتاها می تواند به واسطه 
دانش بنیان ها مرتفع شود، نمونه آن را ارائه فناوری 

برای تامین آب شرب مناطق محروم دانست .
معــاون توســعه شــرکت های دانش بنیــان 
معاونــت علمی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان 
ریاســت جمهوری در این باره توضیح داد: یکی از 
شــرکت های دانش بنیان فناوری ای برای تامین 

آب شرب بدون نیاز به برق ارائه کرد و این فناوری 
موجب رفع مشــکل آب شــرب ۱۰۰ روستا شد. 
وی با اشــاره به برگزاری نمایشــگاه آباد ایران، از 
اجرای طرح پایلــوت ارائه ماشــین آلات ویژه در 
کارگاه های کوچــک در روزهای برگــزاری این 
نمایشــگاه خبر داد و یادآور شد: این ماشین آلات 
بــا منابع کــم، در حــوزه تولید وارد می شــود و 
توســعه این نوع کارگاه ها موجب توسعه اشتغال 
پایــدار خواهد شــد. اســدی فرد ماشــین های 
CNC بــرای مبل ســازی و دســتگاه های تزریق 
پلاستیک کوچک برای ســاخت قطعات را نمونه 
 این نوع ماشــین ها برای اشــتغال زایی در مناطق 

محروم نام برد.
معــاون توســعه شــرکت های دانش بنیــان 
معاونت علمی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان 
ریاســت جمهوری زمــان برپایــی نمایشــگاه 
محصــولات دانش بنیــان، خــلاق و فنــاور در 
حوزه محرومیت زدایــی )آباد ایــران( را از ۲۳ تا 
۲۵ خرداد ماه ســال جاری در محل مصلای امام 
خمینی دانســت و خاطر نشــان کرد: نخستین 
نمایشــگاه محصولات دانش بنیان، خلاق و نوآور 
در حــوزه محرومیت زدایی در ۵ حوزه مســکن 
و زیرســاخت های توسعه روســتایی، کشاورزی، 
دامپروری، شــیلات، ماشین آلات کوچک مقیاس 
)جهت ایجاد اشــتغال(، ســلامت، بهداشــت و 

توانبخشــی و فناوری های آموزشی برپا می شود. 
اسدی فرد هدف از برگزاری این نمایشگاه را نمایش 
فناوری های بــه روز دانش بنیان در راســتای رفع 
مشکلات مناطق محروم توســط نهادهای متولی 
آبادانی و محرومیت زدایی همچون کمیته امداد و 
بنیاد مستضعفان در کشــور و کلیه مراکز فعال در 
این حوزه عنوان کرد. معاون توســعه شرکت های 
دانش بنیــان معاونــت علمی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری، گفت: انتظار می رود 
این نمایشــگاه یک بازارگاه داخلــی برای عرضه 
فناوری برای محرومیت زدایی و ایجاد اشتغال در 

کشور باشد.
وی ایــن نمایشــگاه را یک بــازار دائمــی برای 
عرضه محصــولات بــا رویکرد توانمندســازی و 
محرومیت زدایی توصیف کرد و یادآور شد: بر این 
اساس سکوهای مشارکتی با نهادهایی چون کمیته 
امداد طراحی می شــود تا در کنــار حمایت های 
مالی، با مشــارکت مردم اقدام به رفع مشــکلات 
مناطق محروم و روســتایی شود. اســدی فرد با 
بیان اینکه ثبت نام شــرکت ها در ایــن رویداد از 
۲۶ فروردین آغاز شــده و تا ۵ خرداد ادامه دارد، 
گفت: پیش بینی اولیه حکایــت از ثبت نام ۵۰۰ تا 
۶۰۰ شــرکت دانش بنیان و فنــاور دارد و برنامه 
 ریزی ما برای حضور حدود ۳۰۰ شــرکت در این 

نمایشگاه است.

محصولات دانش بنیان ها برای محرومیت زدایی به نمایش گذاشته می شود 

راه اندازی ۸۳۰۰ شرکت دانش بنیان در کشور 

ظرفیت بالای دانش بنیان ها در ارزآوری 
محمدجعفر نعناکار، کارشناس فناوری

برای توسعه صادرات محصولات دانش بنیان اقداماتی باید در دستور کار قرار بگیرد. مشکلات شرکتهای دانش بنیان از لحاظ توسعه روابط بین الملل باید مرتفع شود. راهکارهایی باید برای دسترسی به بازارهای بین 
المللی تعریف و اقدامات در این راستا به صورت جدی پیگیری شود.

برای رفع مشکلات در بخش ارتباطات مالی به دلیل وجود تحریم ها، می بایست فناوری های جدید جایگزین ابزاری مانند سوئیفت شود. به عنوان مثال از فناوری جدید کریپتو استفاده شود. البته استفاده از فناوری 
های جدید برای تبادلات مالی باید مورد تایید بانک مرکزی قرار گیرد. حوزه دانش بنیان ظرفیت بالایی برای ارزآوری دارد.

در صورتی که دسترسی به بازارهای جدید تسهیل شود می توان به افزایش درآمدهای ارزی محصولات غیرنفتی امید بیشتری داشت. استفاده از فناوری های جدید مانند کریپتو باید مورد قبول نهادهای حاکمیت قرار 
گیرد. توسعه بازارها بخصوص با کشورهای همسایه و حوزه خلیج فارس در دستور کار قرار گیرد.

همچنین کشورهایی مانند روسیه، بولیوی، کشورهای آفریقایی و… برای صادرات بازارهای مناسبی هستند. تنها در صورت افزایش تعامل رشد صادرات دانش بنیان ها تحقق خواهد یافت.
به هر ترتیب لازم است به جای سوئیفت راهکار دیگری تعیین شود. در غیر این صورت صادرات دانش بنیان ها دچار مشکل خواهد شد. محصولات دانش بنیان به دلیل خرد بودن، توانایی تهاتر با کالاهای دیگر را ندارند. 

این در حالی است که محصولات نفتی قابلیت تهاتر با دیگر کالاها را دارند بنابراین حاکمیت می بایست راهکار جایگزین تعاملات مالی را تعیین کند.
به طور کلی مشکلات دیگری هم در راستای توسعه دانش بنیان ها وجود دارد. مهمترین موضوعی که این شرکت ها با آن دست و پنجه نرم می کنند این است که کارشناسان سازمان ها و ادارات دولتی به قوانین دانش 
بنیانی تسلط ندارند. اگرچه مقرراتی در ارتباط با شرکت های دانش بنیان وجود دارد اما به دلیل عدم آشنایی کارشناسان با این قوانین همان روال های قبلی در ارتباط با شرکت های مورد بحث اعمال می شود؛ به طور 

مثال، در بحث حق بیمه ی قرارداد، مالیات ها و مسائل دیگر هنوز همان مقررات قدیمی در ارتباط با شرکت های دانش بنیان در نظر گرفته می شود.

شایلی قرائی 
News kasbokar@gmail.com

با توجــه به رشــد و افزایش تعداد شــرکت های 
دانش بنیــان در حوزه های مختلــف، تعداد این 
شرکت ها در حوزه مواد پیشــرفته و محصولات 
مبتنی بر فناوری های شــیمیایی بــه یک هزار 
و ۱۸۸ شــرکت رســید.بنا بر ارزیابی های انجام 
شــده، از میان یک هزار و ۱۸۸ شــرکت دانش 
بنیــان فعــال در حــوزه فنــاوری اطلاعــات و 
ارتباطات و نرم افزارهای رایانه ای، ۱۶۱ شــرکت 
 نوع ۱، ۸۳۲ شــرکت نوع ۲ و ۱9۵ شــرکت نوع

 ۳ هستند.
بر اساس این گزارش شرکت های تولیدی و نوپای 
نوع ۲ یا نوع ۳ )مســتعد دانش بنیان(، مشمول 
معافیت مالیاتی نخواهند بود و از دیگر تسهیلات 
دانش بنیانی بهرمند خواهند شــد.گفتنی است، 
معیار ارزیابی شــرکت های فعال در حوزه تولید 
مواد پیشرفته و محصولات مبتنی بر فناوری های 

شیمیایی در نوع یک این است که تمامی کالاها و 
خدمات باید در حوزه فناوری های بالا یا متوسط 

به بالا باشند.
همچنین معاونت توسعه شرکت های دانش بنیان 
شــرکت های نوع ۲ را براســاس اینکه کالاهای 
ارایه شــده،  باید در حال تولید بوده یا حداقل در 
حد نمونه آزمایشــگاهی )با قابلیت بررسی فنی(  
ساخته شده باشند ارزیابی می کند و خدمات این 
شــرکت ها نیز ، باید دارای اســناد فروش باشند.
گفتنی اســت، معیار ارزیابی شــرکت های نوع ۳ 
فعال در حوزه مواد پیشرفته و محصولات مبتنی 
بر فناوری های شیمیایی نیز باید به گونه ای باشد 
که شرکت طراحی اساسی و قابل توجهی مبتنی 

بر فعالیت های تحقیق و توسعه انجام داده باشد.
تاییدیه دانش بنیان شــرکت ها برای اســتفاده 
از مزایــای قانــون، بــرای شــرکت های »نوپا 

نوع ۱« یا »تولیــدی نوع ۱« به مدت )۲( ســال 
و برای شــرکت های »نوپا نوع ۲« یــا »تولیدی 
نــوع ۲« بــه مــدت )۳( ســال بــوده و تمدید 
 این زمــان، منــوط بــه ارزیابی و تاییــد مجدد 

شرکت است.
همچنین مدت زمان مســتعد دانش بنیان ماندن 
شرکت ها ۲ سال است.براســاس این گزارش، تا 
چندی پیش تعداد شرکت های دانش بنیان فعال 
در حوزه مواد پیشــرفته و محصــولات مبتنی بر 
فناوری های شیمیایی تقریبا یک دوم آمار فعلی 
این شرکت ها بوده است.اما هم اکنون شرکت های 
دانش بنیــان فعال در این حوزه با توجه به رشــد 
و توسعه چشــمگیر توانســته اند گامی بلند در 
حوزه تولید مواد پیشرفته و محصولات مبتنی بر 
فناوری های شیمیایی بردارند و محصولات خود را 

در بازارهای داخلی و خارجی عرضه کنند.

براســاس ایــن گــزارش، در حــال حاضــر 
شــرکت های دانش بنیان فعــال در این حوزه در 
9 دســته طبقه بندی شــده و محصولات خود را 
ارائه کرده اند.آنچه مســلم اســت این که حوزه 
تولید مــواد پیشــرفته و محصــولات مبتنی بر 
فناوری های شــیمیایی یکی از حلقه های اصلی 
توســعه فناوری در کشور به شــمار می آید زیرا 
بســیاری از حوزه ها از جمله میکروالکترونیک؛ 
 زیســت فنــاوری و هــوا و فضــا به ایــن حوزه 

مرتبط است.
در حال حاضر معاونت علمی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان در صــدد ایجاد تغییراتــی در روند 
ارزیابی شرکت های دانش بنیان است که نگاه تازه 
ای به توسعه صنایع دانش بنیان در کشور خواهد 
داشــت. جزئیات این تغییــر ارزیابی ها به زودی 

منتشر خواهد شد.

معاون نوآوری صندوق نوآوری و شکوفایی گفت: 
صندوق کمــک بلاعوض ۷۰ درصدی تا ســقف 
۳۰ میلیون تومانی برای غرفه سازی به شرکت ها 
اعطا می کند، مشروط بر آنکه شرکت ها از قبل در 
ســامانه »غزال« ثبت نام کنند. سیاوش ملکی فر 
گفت: نــوآوری با این ایده در اقتصاد مطرح شــد 
که مواهب آن از طریق مالیــات در اختیار جامعه 
و محرومان قرار گیرد، همچنین قرار بود نوآوری 
به همه مردم خدمت کند. بعدها جریاناتی شکل 
گرفت که نگران این موضوع بودند که شــاید این 
 اتفاق نیفتد؛ از این رو موضــوع "نوآوری فراگیر" 

مطرح شد.

وی نوآوری فراگیر را نــوآوری از محرومان برای 
محرومان توصیــف کــرد و ادامــه داد: عده ای 
تصــور می کردند که چــون صندوق یــک نهاد 
تأمین مالی اســت، بایــد کارکرد افقی داشــته 
باشــد؛ به این صورت که شــرکت ها تسهیلات 
دریافــت کننــد، اما صنــدوق نگاه عمــودی و 
 مســئله محور نیز دارد، نمونه آن در زمان پاندمی 

کرونا است.
ملکی فر گفــت: صندوق در کرونــا ۲۵۰ میلیارد 
تومان به ۷۰ شــرکت در حوزه کرونا کمک کرد 
که بعد از آن شــاهد تزریق ونتیلاتور، ماســک و 
تجهیزات کرونایی ساخت شرکت های دانش بنیان 

به بیمارســتان ها بودیم. معاون توســعه صندوق 
نــوآوری و شــکوفایی با تاکیــد بر اینکــه این 
صندوق  از همه ظرفیت ها بــرای تزریق فناوری 
به حوزه هــای محرومیت زدا اســتفاده می کند، 
خاطرنشــان کرد: برای ســال ۱۴۰۲ یک لیست 
۲۵۷تایی از نمایشــگاه های داخلی ارائه کردیم 
 که شــرکت ها می توانند بــا کمک های بلاعوض 

صندوق کار کنند.
وی با اشــاره به حمایت های صندوق از نمایشگاه 
آباد ایــران، گفــت: ســه حمایت ویــژه درنظر 
گرفته شده اســت که نخســت کمک بلاعوض 
۷۰ درصدی تا ســقف ۳۰ میلیــون تومانی برای 

غرفه سازی است، به شرط آنکه از قبل در سامانه 
غزال ثبت نام کنند. ملکی فر تأکید کرد: تسهیلات 
لیزینگی از دیگر تســهیلات صندوق به شرکت ها 
اســت، به این صورت که ۷۰ تــا ۸۰ درصد مبلغ 
قرارداد شرکت به مشــتریان خصوصی و عمومی 
اعطا می شــود. وی تاکید کرد: خود صندوق نیز به 
عنوان نهاد تأمین مالی در این نمایشــگاه حضور 
خواهد داشت. ملکی فر تاکید کرد: تسهیلات خرد 
کمتر از ۲ میلیارد تومــان به صندوق های پژوهش 
و فناوری سپرده شده است که با بوروکراسی های 
 کمتر در خدمــت شــرکت های دانش بنیان قرار 

خواهد گرفت.

رشد چشمگیر تعداد شرکت های دانش بنیان فعال در حوزه مواد پیشرفته

حمایت ۷۰ درصدی غرفه سازی و لیزینگ صندوق نوآوری برای حضور دانش بنیان ها در نمایشگاه آباد ایران
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کشاورزي

از قديــم توصيه مادران بــه دختران 
اين بود كه »ســيب را با پوست بخور، 
كه پوســت صورتت مثل اين ســيب 
خوش رنگ بشه«. اما چند وقتي است 
كه ويدئويي در شــبكه هاي مجازي 
دست به دســت مي شــود كه در آن حكايت از اين است كه 
براي درخشندگي ســيب قرمز به پوست آن پارافين مي زنند 
و گويا نمي شود مانند سال هاي نه چندان دور با خيال آسوده 
سيب را با پوســت خورد و انتظار پوستي خوش آب و رنگ را 
داشت. سيب هاي پارافيني؛ ميوه هايي هستند كه مسئولان 
عنوان مي كنند توليدكنندگان مركبات براي بازارپســندي 
از پارافين غيرسمي براي براقي آن اســتفاده مي كنند ولي 

برخي كشاورزان از واكس زدن 
ميوه ها گلايه دارند و حتي 

آلودگي مواد شيميايي 

آن را مطرح كرده اند. به تازگي دكتر حسن قاضي زاده هاشمي، 
وزير بهداشــت نيز به مردم توصيه كرده است كه سيب را با 
پوست مصرف نكنيد و معتقد است كه مصرف مواد شيميايي 
روي ميوه ها مشكل جديدي نيست، در واقع سال هاست كه 
از مواد شــيميايي بر روي ميوه ها اســتفاده مي كنند و كمتر 
محصولي يافت مي شود كه از سم و كود در آن استفاده نشده 
باشد. البته وزير در صحبت هاي خود به اين موضوع هم اشاره 

كرده است كه پارافين از محصولاتي است كه به صورت قاچاق 
وارد كشور مي شود و بنابر بررســي وزارت جهاد كشاورزي، 
قرار است اين محصول مانند ساير داروها شناسنامه دار شود. 

    سيب ايراني به واكس نياز ندارد
در تازه ترين واكنش ها به اســتفاده از پارافيــن در محصولات 
مركباتي، وزارت جهاد كشاورزي در اطلاعيه اي بر اين موضوع 
تاكيد كرده اســت كه سيب ايراني نيازي به اســتفاده از واكس 
ندارد. در ادامه اين اطلاعيه آمده اســت كه ايران يكي از 
كشــورهاي مهم صادركننده سيب در دنياست و 

سالانه به طور متوســط حدود 300 هزار تن از اين محصول به 
كشورهاي ديگر صادر مي شــود؛ تاكنون گزارشي درباره ارجاع 
محصول صادراتي به كشور به دليل استفاده از واكس ميوه ارائه 
نشده است. اين وزارت درباره ويدئويي كه در شبكه هاي اجتماعي 
هم دست به دست مي شود، گفته است: همچنين موردي كه در 
شبكه هاي اجتماعي منتشر شده، در صورت مربوط بودن به ايران و 
صحت موضوع، واكس طبيعي خود ميوه سيب است كه به صورت 
طبيعي روي محصول وجود دارد و هيچ ضرري براي انسان ندارد. 

    استفاده از پارافين خطرناك است
اما برخلاف نظر وزير بهداشت و اطلاعيه وزارت جهاد كشاورزي، 
برخي كارشناسان معتقدند كه استفاده از پارافين مي تواند به 
سلامتي لطمه بزند. مهدي اسماعيل زاده، پژوهشگر مواد غذايي 
و محصولات ارگانيك درباره واكس زدن به ميوه هايي همچون 
سيب مي گويد: چند وقتي مي شــود كه براي بازارگرمي روي 
ميوه هايي مانند ســيب و خيار واكس هايي براي افزايش جلا 
و ماندگاري زده مي شــود. درصورتي كه اين كار در 
هيچ كجاي دنيا مرسوم نيست. اسماعيل زاده 
با اشاره به اينكه پارافين از مشتقات نفت 
است و به همين دليل شكي در سرطان زا 
بودن آنها نيســت، مي گويد: متاسفانه 
برخي افراد ســودجو ايــن موضوع را 
باب كردنــد براي جــلا دادن به ميوه 
از پارافيــن غيرخوراكي و ســرطان زا 
استفاده مي كنند. در صورتي كه در 
گذشته تنها روي پرتقال اين كار 
را انجام مي دادند. طبيعتا كسي 
پوســت پرتقال را نمي خورد  
اما خيلي ها ســيب و خيار را با 
پوست مي خورند. اين پژوهشگر 
با بيان اينكه استفاده از اين واكس 
تنها نما به ميــوه مي دهد و تمام آب 
محصول را مي گيرد، ادامــه مي دهد: اگر 
دقت كرده باشيد زماني كه چنين ميوه هايي را پوست مي كنيد، 
داخل آن آبدار نيســت و خشــك اســت. يكي از ويژگي هاي 
واكس هاي پارافين اين است با وجود نماي زيبايي كه به ميوه 
مي دهد از درون آب ميوه را مي كشــد و هيچ طعم و مزه خوبي 

ندارد. براي همين در كل اســتفاده از چنين واكســي به هيچ 
عنوان خوب نيســت. اســماعيل زاده درباره نيترات دار بودن 
ميوه هايي مانند سيب و خيار كه وزير بهداشت درباره آن سخن 
گفته است، نيز معتقد است: با وجود آنكه وزير بهداشت درباره 
خيار و سيب صحبت كرده اســت اما تمام ميوه هايي كه با آب 
فاضلاب آبياري و از كودهاي شيميايي غيراستاندارد و فراوان 
رشــد يافته اند، داراي نيترات هستند كه براي بدن بسيار مضر 

است و شامل چند ميوه محدود نخواهد شد. 

    واكس هاي غيراستاندارد
محمدحســين محمدي، عضو انجمن كودهاي آلي و زيستي 
و مشاور اقتصادي ســازمان نظام مهندسي كشاورزي تهران 
نيز درباره اســتفاده از واكس پارافين مي گويد: در تمام دنيا 
براي اينكه ميوه داراي قارچ و باكتري نشود از يكسري واكس 
اســتفاده مي كنند اما در ايران به دليل اينكــه در اين زمينه 
نظارت نمي شود از واكس هاي غيراستاندارد چيني و آغشته 
به پارافين اســتفاده مي كنند كه مضر هســتند و مي توانند 
خسارت هاي جبران ناپذير ايجاد كنند كه اين موضوع بيشتر 
براي نگهداري چند ساله ميوه ها استفاده مي شود اما در ايران 
براي ميوه هاي تازه خوري نيز جهت نما پيدا كردن، استفاده 

مي شود و نبايد چنين اتفاقي رخ دهد. 

    فروش دو برابري در بازار
يكي از اين كشاورزان دماوندي نيز در گفت وگو با »كسب و كار« 
درباره واكس زدن و استفاده پارافين در سيب مي گويد: ما از 
واكس زدن ميوه ها به ويژه ســيب گلايه داريم مثلا بنده كه 
چندين تن ســيب توليد مي كنم هميشه سعي كرده ام وقتي 
ميوه ها،  كاملا مي رسد، براي چيدن و فروش آن اقدام كنم ولي 
برخي توليدكنندگان مركبات، سيب را زودتر از زمان برداشت 
مي چينند و با واكس زدن، رنگ سيب ها را به رنگ قرمز براق 
تبديل و به بازار عرضه مي كنند. علوي تاكيد مي كند كه فروش 
ميوه هاي واكس زده به ۲ برابر قيمت در بازار رايج است و ادامه 
مي دهد: ما كه زمان چيدن سيب ها را رعايت مي كنيم و ميوه 
خوب دست مردم مي دهيم بايد محصولاتمان را كيلويي ۵00 
تا ۶00 تومان بفروشيم ولي توليد كنندگان سيب هاي واكسي، 
محصول خود را دو برابر مي فروشــند چون ســيب هاي آنان 

براق تر و خوش رنگ تر است. 

واكسميوهسرطانزاست

سيب هاي آلوده!

داده هــاي جديد مركز آمــار ايران از 
كاهش نرخ بيكاري و رشد نرخ اشتغال 
زنان خبر مي دهد اما بــا يك نگاه به 
آماري كه اين مركز منتشر كرده است 
متوجه اين موضوع مي شويم كه سهم 
اشــتغال زنان طي يك روند پنج ســاله به ويژه دوران ركود 
اقتصادي، در برخي از بخش هاي اقتصــادي يا تغيير نكرده يا 
به طور معناداري كاهش يافته اســت. نكته جالبي كه در اين 
ميان در گزارش مركز آمار ايران مي توان مشاهده كرد، كاهش 
شديد سهم اشتغال زنان در بخش كشاورزي است. مركز آمار 
نشان مي دهد كه سهم اشتغال زنان در بخش كشاورزي طي 
پنج سال گذشته همواره روندي نزولي داشته است. بخشي كه 
غالبا به دليل مشاركت زنان روستايي در امور اقتصادي خانواده، 
اشتغال زنان در آن از اهميت بيشتري برخوردار است. در حالي 
كه سهم اشتغال زنان در بخش كشاورزي در تابستان سال 89 
بيش از يك ميليون و 77 هزار نفر بوده اما اين رقم در تابستان 
90 به 9۶3 هزار و 81۲ نفر، در تابستان 91 به 9۶1 هزار و ۵۶7 
نفر، در تابســتان 9۲ به 8۵0 هزار و ۶79 نفر و در تابستان 93 
با افت قابل توجهي به 7۶۶ هزار و 8۲0 نفر رســيده است. اين 
ارقام بيانگر آن است كه سهم اشتغال زنان در بخش كشاورزي 
از تابستان سال 89 تا 93 منفي ۲8/8 درصد كاهش يافته است. 

    محروميت زنان كشاورز از حمايت قانوني
به گفته محبوبه رنجبر، عضو خانه كشاورز ايران زنان كشاورز 
در ايران از عدم حمايت هاي قانوني رنــج مي برند. او در ادامه 
صحبت هاي خود به قانون كار ايران اشاره مي كند و مي گويد: 
در قانون كار ايران كه كارفرمايان در همه بخش هاي صنعتي، 
توليدي و كشاورزي موظف به رعايت آن هستند، ذكر شده هر 
شخصي كه در يك كارگاه بنا به درخواست كارفرما يا نماينده 
او كار مي كند، كارگر محسوب مي شــود و قانون كار درباره او 
بايد اجرا شود. اين فعال حوزه كارگري معتقد است كارگاه نيز 
همان محل توليد يا خدمات است و بر اين اساس كشاورزان زن 
نيز به عنوان كارگر شناخته مي شــوند و بايد طبق قانون كار با 
آنان برخورد شود. براساس گفته هاي رنجبر، زنان كشاورزي كه 
روي زمين خود كار مي كنند، كارفرماي خود هستند و مابقي 
زنان كشاورز لازم است از حمايت هاي گفته شده در قانون كار 
برخوردار باشند. قانوني كه دولت مجري آن است و نمايندگان 

كارگري بايد ناظر آن باشند. 

    زنان كشاورز و بحران امنيت شغلي
اين كارشناس حوزه كشاورزي بر اين باور است كه كشاورزان زن 
نيز مانند ســاير كارگران ايران از مشكل نبود امنيت شغلي رنج 
مي برند اما مشكلات  زنان كشاورز در زمينه امنيت شغلي از ساير 
كارگران بيشتر است و تاكيد مي كند كه با توجه به محدوديت هاي 
اجتماعي ناشــي از زندگي در جوامع سنتي و محل زندگي اين 
كارگران كه اغلب در روستاهاســت و نوع حرفــه آنان كه جزو 
مشاغل يدي محسوب مي شــود، فرصت چنداني براي اشتغال 

آنها در مشاغلي خارج از حوزه كشــاورزي نيست. رنجبر ديگر 
مشــكلات زنان در حوزه كشــاورزي را اين طور عنوان مي كند: 
مشاغل كشــاورزي تنها مربوط به چند ماه از ســال است و اين 
كشاورزان با خطر دائم بيكاري و عدم يافتن شغل در فصول كار 
مواجه هستند.  اين عضو خانه كشاورزي ورشكستي بخش هايي از 
كشاورزي ايران به دليل واردات بي رويه و كاهش نياز بازار داخلي به 
محصولات داخلي كشاورزي را نيز تهديدي مضاعف براي امنيت 
شغلي كشاورزان و به ويژه كشاورزان زن مي داند. اين فعال كارگري 
در ادامه با اشاره به اينكه علاوه بر آنكه زنان كشاورز و روستايي با 
مشكلاتي همچون سوء تغذيه و مردسالاري نيز روبه رو هستند و 

در كشور از پيشروان توسعه كشاورزي هستند ولي درآمدهاي 
مشخصي از اين بخش عايدشان نمي شود. 

    محيط كار غيربهداشتي
به گفته رنجبر، اگر چه به دليل غيربهداشــتي بودن محيط كار، 
سلامت جسمي كشاورزان در ايران همواره در خطر است ولي خطر 
ابتلا به بيماري براي كشاورزان زن مي تواند بيشتر از مردان باشد 
چرا كه براساس يك تقسيم كار نانوشــته در مشاغل كشاورزي، 
مردان بيشتر در قســمت هاي صنعتي و ماشيني توليدات و زنان 
بيشتر در بخش هاي سنتي و يدي مشــغول به كار هستند. علاوه 

بر اين بســياري از اين زنان در صورت بارداري تا چند روز پيش از 
زايمان به كار مشغول هستند و با فاصله كمي پس از آن نيز مجددا 
به كار مشغول مي شوند. مساله اي كه همزمان سلامت مادر و فرزند 
را تهديد مي كند و مي تواند در زمره مشــكلاتي محسوب شود كه 

مختص زنان كشاورز است. 

    كشاورزان زن بازنشسته نمي شوند
رنجبر در ادامه صحبت هاي خود با اشاره به اين موضوع كه زنان 
كشاورز در صورت عدم برخورداري از بيمه، حق بازنشستگي نيز 
ندارند، مي گويد: كارگراني كه در مشاغل سخت كار مي كنند، 

مي توانند در صورت اشتغال متوالي به مدت ۲0 سال يا اشتغال 
غيرمتوالي به مدت ۲۵ ســال از اين حق برخوردار شوند اما به 
نظر مي رسد كار متوالي و طولاني مدت زنان كشاورز در شرايط 
سخت و طاقت فرســا در دسته بندي  اين مشــاغل قرار گيرد؛ 
اگرچه براي كارگران فصلي سنوات براساس ميزان اشتغال در 
ماه هاي سال محاسبه خواهد شد ولي به هر صورت زنان كشاورز 
در صورت برخورداري از بيمه و حمايــت قانوني مي توانند به 
برخورداري از حقوق بازنشســتگي و آرامش نسبي در دوران 
كهنسالي خود اميدوار باشــند؛ اميدي كه امكان تحقق آن در 
شرايط فعلي براي بسياري از اين زنان كمرنگ به نظر مي رسد. 

»كسبوكار«عدمامنيتشغليدربخشكشاورزيرابررسيميكند

حکايت رنج زنان کشاورز و سکوت دولت
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گردشگری

از ابتداي خلقت، بشــر برای شناســايي 
اين جهان ناشناخته كنجكاو بوده است 
و هنوز بعد از گذشــت قرن ها، اكتشافات 
و پيشرفت ها هنوز انســان، اين موجود 
سيري ناپذير موفق نشده است تمام گوشه 
و كنار اين زمين بي همتا را كشف كند و همچنان هستند انسان هايي 
كه جا پاي گذشتگان خود مي گذارند تا به كشف و جست وجوي اين 
عالم ناشناخته دست پيدا كنند. تلاش براي حركت و كنجكاوي اين بار 

از سوي دو برادر ايراني به نام هاي عبدا... و عيسي اميدوار آغاز شد. 
اين دو برادر محقق و پژوهشگر نزديك به نيم قرن پيش، زماني كه 
هنوز دنيا به اين درجه از پيشرفت نزديك نشده بود با ابتدايي ترين 
وسايل ممكن و جسارتي قابل تحسين، قدم برداشتند براي كشف 
جهان ناشناخته كه هر لحظه اش خاطراتي اســت كه هنوز بعد از 
گذشت بيش از 50 سال، بازديدكنندگان بســياري را براي ديدن 
دستاوردهاي اين سفر به موزه برادران اميدوار واقع در كاخ سعدآباد 

مي كشاند. 
عيسي و عبدالله اميدوار، دو برادر پژوهشگر ايراني در سال 1333 با 
همتي عالي عزم كردند تا تمام ناشناخته هاي جهان را كشف كنند. 
اين دو برادر، پنجاه و نه ســال قبل با توجه به اينكه امكانات سفر در 
ابتدايي ترين وضع ممكن بود با روحيه اي كنجكاو و عاشق خطر، با 
دو موتور سيكلت و پنجاه دلار پول نقد از تهران به مشهد و بعد مشرق 
زمين و بعدتر اكثرنقاط دنيا سفر كردند. برادراني كه علاوه بر روحيه 
ماجراجويي، قصد اصلي شان شناساندن فرهنگ ايراني به ساير اقوام و 

كشورها و برپايي نمايشگاه هايي از فرهنگ ايراني بود. 
 مــوزه بــرادران اميــدوار، واقــع در مجموعــه تاريخــي 
كاخ-موزه سعدآباد تهران، گنجينه اي از دستاوردهاي سفر اين دو 
برادر محقق، شامل عكس ها، فيلم ها و لوازم سفر است. اين دو برادر 
از صحراي سوزان آفريقا تا جنگل هاي ناشناخته آمازون، از سرماي 
قطب شمال تا قاره هاي آمريكا، اروپا، استراليا را زير پا گذاشتند و از 
نخستين آسيايي هايي بودند كه در سال 1345 همراه گروه علمي 
كشور شيلي، سفر به ششمين قاره ناشــناخته جهان، يعني قطب 

جنوب را تجربه كردند. 

  ماركوپولوهاي ايراني
نخستين سفر اين دو برادر ماجراجو يا ماركوپولوهاي ايراني، 7 سال به 
طول انجاميد و در سال 1340 به ايران بازگشتند و پس از آن بعد از سه 

ماه، به شوق كشف جذابيت ها و يافتن تشابه و تفاوت ملل هاي مختلف 
با اتومبيل سيتروئن 2 سيلندر، از طريق كويت و عربستان سعودي 
رهسپار آفريقا شدند و 3 سال به كشف و جست وجو پرداختند. حاصل 
اين سفر عكس ها، فيلم هاي مستند، اشيا و لوازم زندگي قبايل و اقوام 
آفريقايي بود كه هم اكنون در موزه برادران اميدوار، براي بازديد عموم 
قابل دسترس است. موزه برادران اميدوار شامل مجموعه اي از  آلات 
و ادوار شكار انسان هاي بومي، اســكيموها، آمازون و آفريقا، ظروف 
سفالي از فرهنگ اينكا، حشرات و پرندگان تاكسيدرمي شده،  آلات 
موسيقي قبايل بدوي، سنگواره ها، فســيل ها، مرجان ها و جانوران 
دريايي متعلق به ميليون ها سال پيش و عكس هايي از تمدن هاي 

مختلف و ناشناخته است. 
عبدا... اميدوار در پايان سفر ده ساله شان در كشور شيلي ماند. او در 
حال حاضر سردبيري دو مجله سينمايي، سياحتي را در شهر سانتياگو 
بر عهده دارد و از بنيانگذاران يكي از مراكز سينمايي در اين شهر است. 
عيسي اميدوار، اما در تهران زندگي مي كند و يكشنبه اول هر ماه در 
موزه برادران اميدوار واقع در كاخ سعدآباد، حضور پيدا مي كند و به 
سوالات بازديدكنندگان و دانشــجوهاي گردشگري و جهانگردي 
پاسخ مي دهد. موزه برادران اميدوار نخســتين موزه جهانگردي و 
پژوهشي است كه در روز پنجم مهر ماه سال 1382 افتتاح شد. شايد 
به جرات مي توان گفت: نسل حاضر احتياج مبرمي به شناخت اين 
تجربيات و دريافت قدرت جسارت دارد. دور از ذهن نيست گمشده 
نسل حاضر اعتماد به نفس و جرات باشد كه در بازديد اين موزه و ديدن 
فرهنگ هاي مختلف و جسارت اين دو برادر كه با ابتدايي ترين وسايل 
ممكن به قلب حادثه رفتند و از ديدار با اتفاقات پيش رو نهراسيدند تا 
بسته كاملي از تجربيات و تشابه و تفاوت فرهنگي، قومي را در اختيار 

نسل حاضر قرار بدهند، به دست آيد. 
و به قول آقاي عيسي اميدوار: »قصد ما انجام يك عمل قهرمانانه، يا 
ثبت ركورد و... نبود. هرچند كه خود اين عمل بالذات قهرمانانه بود 
و خيلي جاها هم جزو نخستين كساني بوديم كه كار خاصي انجام 

داديم.«
مي توانيم در اين پاييز شــگفت انگيز، هم از طبيعت مجموعه كاخ 
سعدآباد لذت ببريم و هم با بازديد از موزه برادران اميدوار، اندكي بر 
معلوماتمان از فرهنگ اقوام ديگر و اندكي بر جسارت و كنجكاوي 
خود بيفزاييم و همچنين با شــناختن دو برادر پژوهشگر ايراني و 
درك تجربيات آنها، باز هم مفاخر ايران و تلاش هاي بي وقفه شــان 

را ارج بنهيم. 

برادران اميدوار، دو محققي که جهان را با ابتدايي ترين وسايل سياحت کردند  

كشف نقاط گردشگري جهان در نيم قرن پيش

هوای ســبك و مرطوب پاييزی آدم را 
مجبور می كند حتی برای مدتی كوتاه 
و اندك هم شده كوله  بار سفر را ببندد و 
سری به مناطق گردشگری اطراف بزند. 
برای بازديد از جاذبه های گردشگری 
استان نيازی به خرج كردن هزينه فراوان يا سپری كردن زمان 
زياد نيست. كافی است همت كنيم و برای يك روز هم كه شده، 
دل و روحمان را به كوه و دشت و جنگل بسپاريم تا از دغدغه های 

تمام نشدنی زندگی روزمره جدا شويم.
پيشنهاد »كسب و كار« برای گذراندن روزهای پاييزی، ديدار از 
جنگل ابر شاهرود است. سفر به جنگل ابر برای همه كسانی كه 
برای اولين بار به اين جنگل پا گذاشته اند، تجربه بسيار متفاوتی 
است. البته اين سفر برای آنها كه می خواهند راه رفتن روی ابرها 
را تجربه كنند، هيجان انگيزتر خواهد بود. اگر سرتان شلوغ است 
و اوقات كاری شما اجازه اختصاص دادن زمان زياد برای تفريح، 
به شما نمی دهد، می توانيد در هر منطقه ای از استان كه هستيد 
صبح خيلی زود راه بيفتيد و بعد از سپری كردن حداكثر زمان 
5تا 6 ساعت وارد اين منطقه شويد. همچنين می توانيد از تورهای 
متنوعی كه در همه ايام ســال به ويژه بهار و تابستان، اقدام به 
جابه جايی گردشگران به اين منطقه می كنند، استفاده كنيد. 
با يك جست وجوی كوتاه در سايت های اينترنتی می توانيد از 
اطلاعات زمان برگزاری اين تورها مطلع شــويد و با آنها تماس 
بگيريد. به ياد داشته باشيد كه اگر به همراه دوستان و آشنايان به 
اين منطقه سفر می كنيد و می خواهيد از قسمت های بكر وسط 
جنگل ديدن كنيد، حتما يك همراه و راه بلد را با خود ببريد چون 
ممكن است راه را گم كنيد و سفر بر شما تلخ شود. اين را هم بدانيد 
كه در اعماق جنگل ابر اثری از انسان ديده نمی شود. همچنين 
قبل از رفتن، حتما از وضعيت هوا باخبر شويد. چون ممكن است 
به دليل بارندگی، امكان جنگل گردی وجود نداشته باشد و باران 
زمين را لغزنده كرده باشد و شما نتوانيد در مسيرهای باريك تر 
به راحتی به راهتان ادامه دهيــد. اين جنگل در 45 كيلومتری 
شمال شاهرود، در مسير جاده شاهرود به علی آباد، از خاور به 

جنگل اولنگ، از جنوب به كوه قاسم و كوه ابر و 

قطری و از باختر به كوه يخام و تكيانو محدود است.

  چرا جنگل ابر روی ابرها سوار است؟
جنگل ابر درمحلی واقع اســت كه از ضخامت كوه های البرز 
كاسته می شود و ابرهای گرفتار در پشت اين ديواره از لابه لای 
دره ها به سمت جنوب سرازير می شوند، به همين خاطر تقريبا 
از بعدازظهر تا نيمه های شب با سرد شدن هوا، چنان می نمايد 
كه جنگل به روی ابرها سوار شــده است. مجاورت دو ناحيه 
كم فشار و پرفشــار )دشــت گرگان و منطقه ابر( باعث شده 
هروقت زمين انرژی می گيرد، ابرها جابه جا شوند و به نظر برسد 
كه ابرها از آسمان به زمين می آيند. اين منطقه از آن جهت كه 
جغرافيايی خاص دارد و دو منطقه كم ارتفاع و بلند را در كنار 
هم قرار داده، دارای اهميت است به طوری كه شاهد تشكيل 
اقيانوس ابر در اين منطقه هستيم كه پديده كم نظيری در دنيا 

محسوب می شود. 

  تابستان های معتدل برای تفريح
حتی اگر هوس كرديد در روزهای تابستان به اين جنگل سری 
بزنيد، بايد بدانيد كه دمای هوای آنجا حتی در روزهای تابستان 
هم پايين است و متوســط حداكثر دما 20 و حداقل 6 درجه 
سانتی گراد است. دليل اين مساله ارتفاع زياد جنگل از سطح دريا 
است. اتفاق جالبی كه در اكوسيستم منطقه ای اين جنگل وجود 
دارد، تداخل منطقه بيابانی و جنگلی است. به طوری كه می توان 
برگ های درختان پهن را كه مخصوص مناطق جنگلی است، در 

كنار درختان سوزنی برگ كه به مناطق نيمه بيابانی تعلق 
دارند ديد. مشهورترين درخت منطقه اورس است. 

درختی با ريشــه های بلند كــه روی زمين 
می خزد.

  چشمه های ابر
اولين چشــمه ای كه بعد از يك جنگل نــوردی مداوم 
5ساعته به ســمت جنوب می بينيد، چشمه آبشار است. 
از ديگر چشــمه های دائمی منطقه می توان به چشــمه 
»آلوچال« و »آب شرش« اشاره كرد. به غير از اين آبشارها، 
آب قابل آشاميدنی ديگری در اين جنگل وجود ندارد و 
شما بايد آب مصرفی تان را به همراه داشته باشيد.جنگل 
زيبا و خوش  آب و هوای ابر با 35 هزار هكتار وســعت در 
ادامه جنگل های سرسبز شمال كشور است. اين جنگل 
در نزديكی روســتاهای ابر، شــيرين آباد و خاك پيرزن 

واقع شــده و تقريبا مرز استان سمنان و 
استان گلســتان است و در 

پاييز طبيعت زيبايی را از رنگ نارنجی و زرد و به نمايش 
می گذارد.

  هزينه تورهای پايیزی جنگل ابر
تور سه روزه طبيعت گردی جنگل ابر كه شامل پياده روی 
در جنگل و مستقر شدن در كمپ های محلی است، حدود 
345هزار تومان قيمت دارد و مســافت470 كيلومتری 
تهران تا روســتای ابر نيز با وســيله نقليه بدون توقف 8 
ساعت است. سفر جنگل ابر شامل شهر شاهرود، بارگاه 
بايزيد بسطامی، شهر بسطام، شيخ خراقان، روستای ابر، 
 مراتع و جنگل های مشرف به استان گرگان 

است.

روزهای زرد و نارنجی پاييز را به جنگل ابر برويد 

راه رفتـن روی ابرها
    گروه گردشگری 
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اصناف

دو عضو از هيات رئيســه اتاق اصناف 
ايران، ضــرورت جــدي گرفتن امر 
آموزش در حوزه اصناف را از مهم ترين 
برنامه هاي مشترك هيات رئيسه عنوان 
كردند و در اين راستا اعتقاد دارند كه 
ورود فعالان صنوف به دانشگاه و آشنايي با تخصص هاي لازم در 

حوزه كسب و كار بيش از پيش احساس مي شود. 
عضو هيات رئيســه اتاق اصناف ايران در تشــريح مهم ترين 
برنامه هاي اين اتاق، اظهار داشت: نوين سازي اصناف، استفاده از 
ابزار و امكانات مدرن در فرآيند كسب و كار، ساماندهي اصناف و 
جلوگيري از فعاليت واحدهاي صنفي فاقد پروانه كسب، نظارت 
و بازرسي در سطح خرده فروشان، تدوين آيين نامه اي مختص به 
نحوه فعاليت در محيط كسب و كار و تشويق اصناف به استفاده 
از تكنولوژي روز در فعاليت ها، ازجمله برنامه هاي مشــترك 

اعضاي هيات رئيسه است. 
سعيد ممبيني در گفت وگو با »كسب وكار« افزود: بخش توليد 
در بخش اصناف مظلوم واقع شــده و دولت با ارائه تسهيلات 

بانكي مناسب بايد به دنبال رونق در توليد باشد. 
وي در پاسخ به اين پرسش كه شــما به عنوان يكي از اعضاي 
هيات رئيســه به دنبال عملياتي شــدن كدام برنامه هستيد، 
عنوان كرد: با توجه به اينكه تخصص من در تجارت الكترونيك 
)آي تي( است، معتقدم كه اين بخش در حوزه اصناف مغفول 
واقع شده اســت. ما بايد بخش آي تي خود را در جهت تسريع 
در فعاليت ها توســعه دهيم تا در زمينه نظارت و بازرســي و 
 همچنين صدور و تمديد پروانه كســب از تكنولوژي هاي لازم 
بهره مند شويم.  اين مقام مسئول در اتاق اصناف اهواز در بخش 
ديگري از صحبت هاي خود با اشــاره به راه اندازي رشته هاي 
مرتبط با اصناف در دانشگاه علمي كاربردي استان خوزستان، 
گفت: به عنوان نخستين اتاق اصناف در كشور مركز دانشگاه 
علمي كاربــردي را راه اندازي كرده ايم. يك هزار دانشــجو در 
مقاطع كارداني و كارشناســي در اين دانشــگاه مشــغول به 

تحصيل هستند. 
ممبيني با اعلام اينكه اين رويه را مي توان در ســاير استان ها 
مدل ســازي كرد، ادامه داد: مديريت كســب و كار، مشاوره 
حقوقي اصناف، ايمني و بهداشــت واحدهاي صنفي، مشاوره 
املاك و تبليغات تجارت ازجمله مباحثي است كه در دانشگاه 

علمي كاربردي اهواز تدريس مي شود. كسبه اي كه داراي پروانه 
كسب هستند در اولويت ورود به اين دانشگاه قرار دارند. 

عضو هيات رئيسه اتاق اصناف ايران تصريح كرد: حوزه ديگري 
كه علاقه مند به پيگيري آن در جامعه اصناف هســتم، ايجاد 
شهرك هاي صنفي است تا با انتقال صنوف آلاينده و مشاغل 
مزاحم در اين مجموعه، مشــكلات ترافيكي حل شود و مردم 

براي تامين مايحتاج خود به يك نقطه مراجعه كنند. 
وي افزود: استان خوزستان تجربه خوب و با ارزشي را با ايجاد 
چندين شهرك داشته است. انتظار داريم دولت و شهرداري با 
واگذاري زمين به اصناف در مسير پشتيباني از خدمات شهري 

گام هاي موثري بردارند. 

ارتقاي ســطح علمي اصناف به منظور شناسايي 
بازارهاي هدف

 عضو ديگر هيات رئيسه اتاق اصناف ايران اذعان داشت كه قوه 
مجريه و مقننه شــرايط ايفاي نقش بيشتر بخش خصوصي، 
به ويژه اصنــاف را در تصميم گيري هاي مرتبــط مانند بهبود 
فضاي كسب وكار، طرح و برنامه اقتصادي و تدوين را با حضور 
نمايندگان  اصناف دركميســيون هاي مجلس و هيات دولت 
فراهم كنند تا مصوبات مطابق بــا واقعيت هاي موجود جامعه 

باشد و در اجراي قانون مشكل ايجاد نشود. 
محمدعلي صديقــي ادامه داد: كنترل بازار بايد توســط خود 
اصناف انجام شــود و دولت بايد از ورود به بخش هاي تجاري 
به ويژه حوزه اصناف به صورت مستقيم خودداري كند و تجربه 
نشان داده دولت ها نمي توانند تاجر خوب باشند بلكه مي توانند 
ناظرخوبي باشــند.  وي تصريح كرد: ورود برخي نهادها در امر 
ايجاد مراكز تجاري و بازارچه هاي عرضه كالا اشتباه محض و 

خلاف اصول و قواعد تجارت است. 
صديقي افــزود: خصوصي ســازي در عرصه هــاي توليدي و 
خدماتي و... بايد به معني واقعي آن انجام پذيرد، نه به صورت 
خودماني سازي يا خصوصي بازي يا واگذاري آنها به نهادهاي 
شــبه دولتي و افرادخاص. در اين صورت بيشترين آسيب به 

بخش خصوصي و اصناف وارد مي شود. 
وي اظهار كرد: قانون ماليات بر ارزش افزوده كه براي پنج سال 
به صورت آزمايشي پيش بيني شــده بود، دو سال تمديد شد 
و امســال ســال پاياني آن اســت كه به دليل وارداتي بودن 

قانون و بومــي نكــردن آن و همچنين نبود اجــراي صحيح 
آن موجب ركود اقتصادي بيشــتر، ســردرگمي، جمع آوري 
واحدهاي صنفي در بعضي از رسته ها مثل طلا فروشي و انتقال 
سرمايه گذاري به بخش هاي غيرمولد شد.  وي افزود: با توجه 
به اينكه آموزش و ارتقاي سطح علمي اصناف يكي از الزامات 
است، بايد اصناف به سمت كسب دانش و تخصص هاي مورد 

نياز به ويژه در امر بازاريابي و فروش، تبليغات و بســته بندي، 
تعديل هزينه هــاي ثابت با تجهيز به تكنولــوژي روز در همه 
زمينه ها، هم افزايي و هلدينگ، توليد انبوه و افزايش راندمان 
و آشــنايي با تجارت الكترونيك و ايجاد سايبرشــاپ، حضور 
در بازارهاي جهاني، شــناخت مزيت ها و شناسايي بازارهاي 
هدف حركت كنند كــه اين مهم بــا ايجاد دانشــگاه جامع 

علمي كاربردي اصناف ميسر مي شــود.  صديقي تصريح كرد: 
برگــزاري همايش هاي آموزشــي و كاربردي با مشــاركت و 
ترغيب تشــكل هاي صنفي در زمينه هاي توســعه صادرات، 
برندســازي، افزايش بهره وري، كارآفريني، شبكه ســازي و 
 اصلاح شــبكه توزيع همراه با اعطاي گواهينامه، از برنامه هاي 

ضروري است. 

در گفت وگوی »كسب وكار« با دو عضو هيات رئيسه اتاق اصناف ايران مطرح شد

تاكيد بر پويايي اصناف در امر آموزش 

رئيــس اتحاديه صنف فروشــندگان 
شــوفاژ، تهويه مطبوع و لوازم جانبي 
تهران اظهــار داشــت: 95 درصد از 
كالاهاي اين صنــف در داخل توليد 

مي شود. 
محمدباقر معتمد در گفت وگو با »كســب وكار« ادامه داد: در 
اوايل انقلاب بخش اعظمي از نياز بازار از طريق واردات انجام 
مي شد و با گذشت زمان توليد كالاهاي باكيفيت داخلي منجر 

به ترغيب واردكنندگان به كاهش واردات شد. 
وي با اعلام اينكه در حال حاضر بازار اين صنف از شرايط خوبي 
برخوردار اســت، گفت: عمده توليدكنندگان كالاهاي خود را 
به خوبي در اختيار واحدهاي صنفي قرار مي دهند و قيمت ها 
مناسب است. رئيس اتحاديه صنف فروشندگان شوفاژ، تهويه 
مطبوع و لوازم جانبي تهران گفت: با كمبود هيچ گونه كالايي در 
بازار سيستم هاي گرمايشي مواجه نيستيم و با توجه به اينكه 
در نيمه دوم سال قرار داريم، نياز بازار از طريق توليدات داخلي 

تامين شده است. 

صادرات سيســتم هاي سرمايشي و گرمايشي به 
كشورهاي اروپايي

محمدباقر معتمد با اعلام اينكه توليدات داخل به كشورهاي 
اروپايي و كشورهاي حوزه خليج فارس صادر مي شود، تصريح 
كرد: به عنوان مثال كشــور يونان از خريــداران ديگ چدني 
كشورمان است و فرانســه و چين خريداران شير فلكه ايراني 
هستند.  وي با اشاره به فعاليت توليدكنندگان متعهد و لايق 
در اين صنعت، گفت: در سال هاي گذشته تشديد تحريم هاي 
غيرعادلانه باعث كاهش صادرات سيســتم هاي گرمايشي و 
سرمايشي شد و خوشــبختانه با روي كار آمدن دولت تدبير و 

اميد، روابط بين المللي بهبود يافته است. 
معتمد ادامه داد: خوشــبختانه توليدكننــدگان به جايگاهي 
رسيدند كه خط توليداتشان تكميل شده است و با به كارگيري 
نيروهاي انساني كه داراي تخصص هاي لازم هستند، به دنبال 

ايجاد فضايي پر رونق در بازار اين صنف هستند. 

زماني تسليم كالاهاي وارداتي بوديم
رئيس اتحاديه صنف فروشندگان شوفاژ، تهويه مطبوع و لوازم 
جانبي تهران اظهار داشت: روزي تسليم كالاهاي وارداتي بوديم 
و خوشبختانه از اين مسير عبور كرديم و به دنبال رصد كردن 

بازار خارجي و صادرات هستيم. 
وي عنوان كرد: ارائه كالاي باكيفيت و نرخ گذاري هاي مناسب، 

باعث ايجاد جوي رقابتي ميان اعضاي اين صنف شده است. 
محمدباقر معتمد با اشــاره بــه برگزاري مطلوب نمايشــگاه 
بين المللي تاسيسات و سيســتم هاي سرمايشي و گرمايشي 
در هفته گذشته، اظهار داشت: تمامي شــركت كنندگان در 
نمايشگاه حضور بسيار فعالي داشتند و به اعتقاد من حركتي 
بي سابقه را در برگزاري نمايشگاهي ايده آل از خود نشان دادند. 

وي افــزود: حضــور افــراد متخصــص در ارائــه اطلاعات 
بــه بازديدكنندگان نقطه قــوت اين دوره از نمايشــگاه بود.  
رئيس اتحاديــه صنف فروشــندگان شــوفاژ، تهويه مطبوع 
و لوازم جانبــي تهران تاكيد كــرد: اتحاديه بــه دنبال برقرار 
 كردن روابطــي ســالم و رقابتي ميــان توليدكننــدگان و 

فروشندگان است.

رعايت حقوق مصرف كننده، رونق بازار را در پي خواهد   
داشت

معتمد اظهار داشت: طبق ابلاغيه اي كه به اعضاي اين صنف 
اعلام كرديم، مقرر شد تا واحدهاي صنفي از نيروهايي در واحد 
خود استفاده كنند كه به واسطه داشتن اطلاعات فني درباره 
كالاها، باعث اطمينان خاطــر مصرف كنندگان در خريد خود 

باشند.  وي با اشاره به فعاليت بيش از ششصد عضو دارنده پروانه 
كسب در اين صنف، ادامه داد: به تمامي واحدهاي صنفي تحت 
پوشــش اتحاديه اعلام كرديم؛ در زمينه ارائه خدمات پس از 
فروش عملكرد مناسبي از خود داشته باشند و مصرف كنندگان 
 نيز بايد بــه واحدهايي مراجعه كنند كه داراي پروانه كســب 

هستند. 

شــوفاژ،  فروشــندگان  صنــف  اتحاديــه  رئيــس 
گفــت:  تهــران  جانبــي  لــوازم  و  مطبــوع   تهويــه 
حفظ حقــوق مصرف كننــدگان جــزو اهــداف راهبردي 
اتحاديــه محســوب مي شــود و اعتقــاد داريــم كــه از 
 حفــظ حقــوق مصرف كننده بــه رونق بــازار دســت پيدا 

خواهيم كرد. 

رئيس اتحاديه فروشندگان شوفاژ، تهويه مطبوع و لوازم جانبي تهران 

توليد كالاهاي باكيفيت، باعث كاهش واردات شد
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از مهم ترين چالش هايي كه استارت آپ هاي فعال در حوزه 
فناوري هاي مالي با آن روبه رو هستند و با همه محدوديت ها 
در اين اكوسيســتم، به كارشــان ادامه مي دهند، بحث 
سرمايه گذاري در حوزه استارت آپ هاي فين  تك و توسعه 
آنها در فضاي مالي و بانكداري كشــور است و علاوه بر آن، 
دسترسي اين اســتارت آپ ها به API بانك هاي مختلف 
است. در ادامه به بررسي وضعيت اين چالش ها و راهكارهاي 
عبور از آنها و واكاوي آنچه براي توسعه و پيشبرد اكوسيستم 

استارت آپ هاي فين  تك می پردازيم. 
اطمينان و دسترســي بانك ها به داده هاي مشــتريان در 
واقع امكاني را براي بانك فراهــم مي كند كه مي تواند بازار 
را در اختيار اســتارت آپ هايي بگذارد كه قصد دارد از آنها 
حمايت كند. اين يكي از ارزش هاي خاصي اســت كه شايد 
سرمايه گذاران ديگر در حوزه كسب وكارهاي نو به سادگي 

در اختيار نداشته باشند. 
يكي از مواردي كه معمولا بانك ها در اختيار استارت آپ هاي 
فين تكي مي گذارند و در واقع بدون آن شــايد اصلا مدل 
همكاري بانك ها با فين تك ها بي معني مي شود، API هاي 
سرويس هاي بانكي اســت كه بانك در اختيار استارت آپ 
مي گذارد و استارت آپ، كسب وكارش را مبتني بر آن داده ها 

توسعه مي دهد. 
در اين ميان يك نكتــه مهم درباره بانــك به عنوان يك 
سرمايه گذار اين است كه بانك يك دارايي خيلي ارزشمند 

دارد و آن مشتريانش است. 
بانك هم داده هاي مشــتريانش را در اختيــار دارد و هم 
اطميناني كه مشــتريان به بانك دارند؛ ايــن اطمينان و 
دسترسي به داده هاي مشتريان در واقع امكاني را براي بانك 
فراهم مي كند كه مي تواند بازار را در اختيار استارت آپ هايي 
بگذارد كه قصد دارد از آنها حمايت كند. يعني مي تواند به 
سادگي با اطميناني كه مشتريان دارند، يك استارت آپ را بين 
مشتريان خودش معرفي كند. اين يكي از ارزش هاي خاصي 
است كه شايد سرمايه گذاران ديگر در حوزه كسب وكارهاي 

نو به سادگي در اختيار نداشته باشند. 
مثل همه استارت آپ ها در اســتارتاپ هاي فين تك هم، 

يكسري نيازهاي اوليه مثل سرمايه، تيم فني خوب 
و فضاي كار وجود دارد؛ اما در حوزه استارت آپ هاي 
فين تك، دو موضوع قابل بررســي است؛ اول اينكه 
بانك ها تا الان در يك اكوسيســتم بســته و براي 
خودشان زندگي مي كردند و از سوي ديگر افرادي كه 

الان وارد حوزه فين تك و استارت آپ ها مي شوند، 
همه در دانشگاه هاي مطرح درس خوانده اند و 
خلاق و كارآفرينند. آنهــا با توجه به ايده هايي 
كه دارند يا نيازهايي كه در بــازار مي بينند يا 

حتي جستجو بين ايده هاي خارجي، ايده اي 
به ذهن شان مي رســد و مبتني بر آن يك 

كســب وكار فين تكــي راه اندازي 
مي كننــد. اما اينجــا يك نكته 

خيلي مهم وجود دارد و آن، اين 
اســت كه ممكن است اين ايده 

و كســب وكاري كه مد نظر آنهاســت كه راه اندازي كنند، 
دقيقا متناســب با نيازها و الزامات بازار ايران نباشــد. از 
ســوي ديگر مدل بانكداري اي كه ما در كشور داريم مشابه 
هيچ نقطه ديگري در دنيا نيســت؛ بانكداري ايراني نه به 
صورت كامل مشابه بانكداري اسلامي در ساير كشورهاي 
اسلامي است و نه مشابه بانكداري تجاري در دنيا. به همين 
دليل يكي از نيازهاي مهم فين تك ها و اســتارت آپ هاي 
 اين حوزه اين اســت كه با اكوسيســتم بانكداري ايران 

آشنا شوند. 
موضوع مهم ديگر، بحث API هاي بانكي است. دسترسي 
به API به عنــوان اصلي ترين مشــكل اســتارت آپ 
نام برده می شــود. مشــكلي كه وجود دارد اين است كه 
همه بانك ها كاملا ايــن آمادگي را ندارنــد كه API ها را 
در اختيار اســتارت آپ ها بگذارند. دليل اين مســاله هم 
يــا محدوديت فني و زيرســاختي اســت يا بــه دليل 
 محدوديت هــاي قانوني، دســتورالعمل ها و روال قديمي

 در بانك است.
 اينها مشكلاتي هستند كه كار استارت آپ ها و فين تك ها 
را تا اندازه اي سخت كرده است؛ به ويژه زماني كه بعضي از 
اســتارت آپ ها براي اينكه نتيجه خوبي بگيرند، مخصوصا 
استارت آپ هايي كه مبتني بر لايف استايل يا تحليل رفتار 
مالي كار مي كنند نياز به اين دارند كه دسترسي به API تمام 
بانك ها داشته باشند تا بتوانند رفتار مالي كامل يك كاربر 
را تحليل كنند. اينكه يك يا دو بانك به اين استارت آپ ها 
كمك كنند و API هاي شان را در اختيار آنها بگذارند شايد 
نتواند ارزش آفريني زيادي براي اين استارت آپ ها داشته 
باشد. در واقع ما هنوز در كشورمان اكوسيستمي نداريم كه 
تمام بانك ها در آن ملزم باشند تا API هاي شان را در اختيار 
فين تك ها بگذارند. در ايران چون هنوز قانوني وجود ندارد، 

تا حدودي دسترسي تيم ها به APIمحدود است. 

استارت آپ های فين تكی و عمليات بانكداری باز
اما در بحث بانكداري باز، موضوع خيلي مهمي كه وجود دارد 

اين اســت كه يكسري از نقاط 

تماس )Touch Point(  هاي بانك به جاي اينكه توســط 
خود بانك تامين بشوند، توســط پارتنرهاي بيروني تامين 
شوند. اين پارتنرهاي بيروني در واقع همان استارت آپ هاي 
فين تكي هستند. از ســوي ديگر، دسته بندي مشتري ها 
به شدت متنوع شده و هر روز با طيف جديدي از مشتري ها 
مواجه هستيم كه يكســري نيازهاي جديد دارند. در اين 
شرايط وقتي سراغ طراحي محصول مي رويم و مي خواهيم 
براي آنها محصولي ارائه بدهيــم مي بينيم كه اگر بانك كل 
زمانش را هم بگذارد، نمي تواند براي تمام مشتريان محصول 
مناســبي ارائه بدهد؛ به ويژه در محيط ديجيتال، چون در 
اين محيط سرعت تغيير خيلي بالاتر است و براي اينكه اين 
مشكل برطرف بشــود بانك ترجيح مي دهد به جاي اينكه 
خودش مستقيماً وارد عرصه بشــود، به عنوان زيرساخت 
قرارگرفته و API اش را در اختيار استارت آپ ها قرار دهد تا 
آنها اين نقاط تماس ديجيتال را تامين و توليد كنند. در نهايت 
بانك كه به عنوان زيرساخت عمل كرده سود و كارمزد خود 
را برمي دارد و استارت آپ و فين تك هم در اين بين بيزينس 
خودشان را لانچ كرده اند كه قاعدتا براي شان سود به همراه 

داشته. 
دسترسي به API براي اغلب استارت آپ ها اجتناب ناپذير 
است و بدون آن بخش زيادي از سرويس هاي آنها قابل ارائه 
نيست. درباره ساير اســتارت آپ ها هم بايد گفت، استفاده 
از API به طــور كلي نوعي تســهيل گر و يكپارچه كننده 
سرويس محسوب مي شود. در اقتصاد مبتني بر API، هرچه 
سرويس دهنده ها، خدمات خود را در قالب API منتشر كنند 
نهايتا امكان فراهم آمدن زيرساخت هاي اقتصاد ديجيتال 

بهتر فراهم مي شود. 
API به غير از اينكــه به اســتارت آپ ها كمك مي كند، 
توسعه دهنده بازار براي ســرويس دهنده ها نيز محسوب 

مي شود و توسعه خدمات را براي آنها تسهيل مي كند. 
سرويسي كه تقريبا همه اســتارت آپ ها به آن نياز دارند 
و خيلي لازم اســت، ســرويس »Kyc«براي شناسايي 
مشــتريان و احراز هويت آنهاســت و در حال حاضر بازار 
با فقدان آن مواجه اســت. اين موضــوع، موضوع مورد 
بحث براي همــه استارت آپ هاســت كه اگــر از طريق 
 مراجع مرتبط تامين شود، مشــكلات زيادي را برطرف 

مي كند. 

مهم ترين API هاي مورد نياز استارت آپ ها
اين مورد بستگي به كسب وكار استارت آپ دارد. يك 
استارت آپ ممكن است در زمينه تحليل داده كار 
كند و بنابراين صورت حساب و مانده گيري مورد 
نيازش باشد يا اينكه استارت آپي در حوزه خدمات 
پرداخت )Payment( كار كند كه در اين صورت 
 مهم ترين نيازش انتقــال وجه خواهد

 بود. 
در واقع همه چيز تــا حد زيادي 
به حوزه كســب وكار استارت آپ 

بستگي دارد. 

راه بانكداري باز از استارت آپ هاي فين  تك مي گذرد

ارزآوری  از  توليد
بيش از اندازه، ارز زيادي از كشــور خارج مي شــود. 
استراتژي توليد بايد در راستاي صادرات و ارزآوري 
باشــد و براي حمايت از توليدكننــده داخلي نبايد 
تعلل كرد. امروز اقتصاد ايران در شرايطي قرار دارد 
كه ارزش پول ملي كاهش يافته است و برنامه ريزي 
بايد در جهتي انجام شــود كه ارزش واقعي را هم به 
پول ملي و هم به اقتصاد كشور بازگرداند. برنامه ريزي 
و حمايت جدي از توليد كالاهاي واسطه اي در داخل 
كشــور هم ميزان واردات را كاهش خواهد داد، هم 
ارزش افزوده آن به داخل منتقل مي شود، هم زنجيره 
توليد را تكميل خواهد كرد و هم اشتغال بسيار خوبي 
را ايجاد مي كند. اشتغال اگر امروز به دغدغه تبديل 
شده، نتيجه بي توجهي به توليد داخلي است. پتانسيل 
ايجاد شغل در توليد داخلي فراوان است و اين صنعت 
اگر به شكوفايي و رونق برسد مي تواند نرخ بيكاري را 

كاهش دهد. 
رونق توليد يك برداشت از اســتراتژي توليد است 
كه مي تواند در تمام بخش ها به كمك اقتصاد بيايد. 
استراتژي هاي توليد، شــامل جايگزيني واردات و 
استراتژي توسعه صادرات است و دولت ها براساس 
هر يك از اين اســتراتژي ها برنامه ريزي مي كنند و 
تمام ضوابط و مقررات را بر مبناي آن تدوين و قوانين 
را اصلاح مي كنند. در ايران نيز اين استراتژي را بايد 
پيش گرفت تا با توســعه توليد داخلي و جايگزيني 
صادرات به جاي واردات ارزآوري را تقويت كرد. توسعه 
توليد داخلي همچنين مي تواند موجب رشد اقتصادي 
شــود و تورم را كاهش دهد. افزايش قدرت خريد و 
بازگشت توانايي هاي اقتصادي از ديگر مزاياي توسعه 
توليد داخلي است. بايد سياست صادرات را به جاي 
واردات داشته باشيم تا رشد اقتصادي را تقويت كنيم. 
سياســت هايي مانند اقتصاد مقاومتي و رونق توليد 
به اين معناست كه به جاي واردكننده ، توليدكننده 
باشيم و البته در ابتدا بايد توليد با هدف جايگزيني 
واردات داشته باشيم. از طرفي ديگر با توجه به اينكه 
بخش عمده اي از واردات، واردات كالاهاي واسطه اي 
است، در صورت برنامه ريزي و حمايت جدي از توليد 
كالاهاي واسطه اي در داخل كشور هم ميزان واردات 
كاهش خواهد يافت، هــم ارزش افزوده آن به داخل 
منتقل مي شود، هم زنجيره توليد تكميل خواهد شد 

و اشتغال بسيار خوبي را ايجاد مي كند. 

ادامه سرمقاله مهارت هاي مديريتي

 يكــي از پيش نيازهــاي باهــوش بــودن ايــن اســت
 كه خارج از چارچوب فكر كنيد.

 انســان هاي باذكاوت ممكن است افكاري داشته 
باشند كه از نظر ديگران قابل درك نباشد؛ اما اين 
افراد هميشه اين سوال را ته ذهن خود دارند كه: 
»چه مي شد اگر اين كار را به روشي ديگر انجام 

مي دادم؟« 
ذهن انســان محدوديتي ندارد و به همين 

 دليل فكر قادر اســت به هر جايي پرواز كند؛ 
امــا قيــد و بندهايــي را خودمــان گرداگرد 

 ذهن قــرار داده و اصطلاحا در داخــل يك جعبه 
محدودش مي كنيم. مثلا در موقعيت كاري مي گوييم: 

 »بهترين شــيوه ارائه محصــول يا خدمت همين اســت

كه تاكنون اتفاق افتاده« و خود را در چارچوبي قرار مي دهيم 
 كه قدرت فكر كردن، جرقه ذهنــي و پيدايش ايده در
  زمينه بهبود شــرايط از ما ســلب مي شــود و
 عمــلا نمي توانيم بــراي نيازهاي آشــكار 
 يا پنهان مشــتري راهكار مناسب تري ارائه

 كنيم.
 دقت كنيــد. اگــر خــارج از محدوديت هاي 
 خودســاخته نباشــيد؛ در بهتريــن شــرايط،
  همــان كاري را مي كنيــد كــه ديگــران انجام
 داده اند. شــما به عنوان مدير يا رئيس يك شــركت 
بايد بتوانيد علاوه بر اينكــه خودتان خارج از چارچوب فكر 
و ايده پردازی می كنيد، كارمندان تان را نيز تشويق كنيد همين 

كار را بكنند. 

خارج  از   چارچوب   فکر  کنید
پيگيري خسارات وارده به استارت آپ ها از محل 

خلأهاي قانوني
استارت آپ ها يا كســب وكارهاي نوپاي مبتني بر فناوري اطلاعات داراي 
ظرفيت هاي مناســبي براي تحول در اقتصاد جامعه از جمله اشــتغال و 
درآمدزايي هســتند؛ اما موفقيت را در گرو همراهــي دولت براي هموار 
شدن مسير فعاليت آنان مي دانند. تصويب قوانين حمايتي، رفع قوانين و 
مقررات دســت وپاگير درباره مجوز فعاليت شركت استارت آپي و معافيت 
ماليات و بيمه از جمله خواســته هاي شركت هاي اســتارت آپي از دولت 
 است. يكي از مشــكلات مهم بيمه و بعد از آن هم ماليات از اهميت بالايي 

برخوردار است. 
كارشناســان اين حوزه هم اعتقاد دارند كه معافيت مالياتي و بيمه اي در 
دو سال اول شروع فعاليت اســتارت آپ ها، مي تواند در راستاي حمايت از 
كسب وكارهاي نوپا تلقي شده و بخشي از راه را براي آنان هموار كند. هرچند 
برخي از دستگاه ها در جهت حمايت از استارت آپ ها اقدامات خوبي را انجام 
داده اند؛ اما اين رويكرد بايد به بدنه دولت تســري پيدا كند تا شاهد ايجاد 
بسترهاي مناسب براي فعاليت كسب وكارهاي نوپا در كشور باشيم. اغلب 

نيروهاي استارت آپ ها جوان هستند. 
هرچنــد نيروهاي جــوان اقدامــات خوبــي را بــراي رفــع نيازهاي 
جامعــه بــه عمــل آورده انــد؛ امــا برخــي از مســئولان جســارت 
 اســتفاده از آنــان را ندارنــد و فقــط در شــعار ايــن موضــوع 

را بيان مي كنند. 

شركت هاي استارت آپي نيازمند قانون خاص هستند 
شركت هاي اســتارت آپي در زمان تاســيس يا فعاليت و نحوه پرداخت 
بيمه نيازمند قوانين خاص هستند؛ اغلب كشــورهاي دنيا آنها را در اين 
موارد استثنا و قوانين خاص براي آنها تنظيم كرده اند و ما در ايران به اين 
چيزي ها فكر نكرديم. به همين دليل، استارت آپ در مقابل شركت بالغ قرار 
گرفته و چالش هايي براي اين شركت ها پيش مي آيد، به طور مثال تاكسي 
اينترنتي با شركت تاكسيراني به مشكل مي خورد، چراكه ما قوانين لازم را 
طراحي نكرديم. استارت آپ ها نمي توانند خود را با قوانين شركت هاي بالغ 
تطبيق دهند و در اين صورت يا بايد شكست بخورند يا ادامه فعاليت آنها به 
كندي انجام خواهد شد و در نتيجه مشكلاتي در محيط كسب وكار براي 
آنها به وجود مي آيد. اغلب استارت آپ ها نيروهاي جوان هستند و معمولا 
تجربه هاي اول كارآفريني آنان است و به دليل همين انتظارات بيش از حد 
از ايده هاي اوليه خود دارند كه اين هم از ديگر مشكلات آنان است. آنان با 
نخستين شكست دچار سرخوردگي مي شوند، در صورتي كه ماهيت كار 

استارت آپي همراه با شكست است.
 اغلب استارت آپ هاي موفق شكســت هايي را تحربه كرده اند و ايده هاي 
بعدي آنها موفقيت آميز بوده است. به همين دليل بايد به اين نيروها آموزش 
دهيم كه شكست آخر راه نيســت، بلكه مي توانند مهارت هاي جديدي را 
براي آنان به همراه آورد تا اين افراد صاحب مهارت هاي جديد براي رشــد 
شوند. تيم سازي موضوع مهم استارت آپ هاست كه بايد به آن توجه جدي 

داشته باشند.
 موضوع تامين منابع مالي و تعامل آنها با سرمايه گذاران از ديگر موضوعات 
مهم در اين حوزه است. در كنار كمبود قوانين، جسارت مديران هم يكي 
ديگر از مواردي است كه ضعف آن سبب مشكل براي استارت آپ ها مي شود. 
قوانين مناسب و جسارت مديران مكمل يكديگر هستند. ما بايد قوانيني 
داشته باشيم كه جسارت را در مديران ما تقويت كند، وقتي قوانين سفت 
و سختي داريم كه دست مديران را بسته و حداقل ريسك پذيري مي كند، 

وضعيت به همين منوال مي شود. 

حمايت سازمان نظام صنفي رايانه اي از استارت آپ ها در مقابل 
خلأهای مقرراتی

در راستای حمايت از اســتارت آپ ها و كسب و كارهای نوپا، سازمان نظام 
صنفي رايانه اي از كسب وكارهاي اينترنتي و استارت آپ ها دعوت كرده تا 
مستندات مربوط به خسارات هاي وارده از محل سيم كارت ها يا حساب هاي 
بانكي فاقد هويت واقعي، يا اجبار به پذيرش توافق هاي غيرواقعي از طرف 
سازمان امور مالياتي كشور را جهت احقاق حقوق خود براي اين سازمان 
ارسال كنند. به گزارش ايسنا، ســازمان نظام صنفي رايانه اي با همكاري 
معاونت فضاي مجازي دادستاني كل كشور در نظر دارد تا از كسب و كارهاي 
فضاي مجازي كشور در مقابل خلأهاي موجود در قوانين و مقررات مرتبط 
با احراز هويت و همچنين عدم اجراي مناسب برخي قوانين جرايم رايانه اي 
حمايت كند. در اين راستا از كسب و كارهاي اين حوزه دعوت كرده است 
مستندات رسمي چالش هاي قانوني اخيري كه با آن مواجه شده اند را براي 
اين سازمان ارسال كنند. موارد دريافتي تجميع می شود و براي شناسايي، 

پيگيري و رفع به دادستاني كل كشور ارجاع داده خواهند شد. 

خلأهاي موجود، كسب وكارها را با مشكل مواجه كرد
در حال حاضر نقشه راهي براي استقرار يك سيستم يكپارچه احراز هويت 
حاكميتي وجود نداشته و مشاهده مي شود كه برخي نهادهاي حاكميتي، 
دولتي و نظارتي به دنبال آن هستند تا با استفاده از خلأهاي قانوني موجود، 
اين وظيفه را بر عهده كسب  و كارها قرار دهند؛ در حالي كه هنوز ابزاري براي 
اين كار در اختيار آنها قرار داده نشده است. در نتيجه همين اتفاق، مشاهده 
شده است كه برخي از مشتريان كسب وكارهاي اينترنتي به سيم كارت ها 
يا حساب هاي بانكي بدون هويت يا شــماره كارت هاي بانكي سرقت شده 
دسترسي داشته و با دريافت خدمات از كســب وكارها، آنها را با مشكلات 

جدي مواجه كرده اند. 
در بسياري از مواقع كسب وكار تعهدات قانوني خود را در قبال اين شرايط 
به درســتي انجام داده و هويت مشــتري خود را از طريق اعتبارســنجي 
سيم كارت يا شماره حســاب بانكي احراز مي كند، با اين وجود تعهداتي 
فراقانوني از وي درخواست شده و به دليل عدم امكان انجام، دچار مشكلات 

قضايي و قانوني مي شود. 

مشكلات مالياتي كسب وكارها پيگيري مي شود
همچنين گزارش هاي دريافتي ســازمان حاكي از آن اســت كه برخي از 
كســب وكارهاي فعال در فضاي مجازي با مشكلاتي از سوي سازمان امور 
مالياتي كشور روبه رو هستند. در اين موارد، اظهارنامه مالياتي كسب وكار 
پذيرفته نشده و ملزم به پذيرش توافقي غيرعادلانه مي شود. اين موضوع نيز 
يكي ديگر از محورهاي مورد نظر سازمان نظام صنفي رايانه اي براي حل با 
كمك دادستاني كل كشور است. بر همين اساس، از تمام كسب  و كارهاي 
اينترنتي كه با يكي از اين موارد يا ساير موارد مشابه روبه رو بوده اند، دعوت 
ecom@ مي شود تا شرح مورد خود را به همراه مستندات رسمي به ايميل

tehrannsr. org ارسال كنند تا سازمان نظام صنفي رايانه اي اقدامات 
 لازم را در اين خصــوص انجام داده و براي حل هميشــگي اين معضلات 

اقدام كند. 
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